
● MIESIĘCZNIK BEZPŁATNY ● ● MAJ 2023 ● NR 5/2023 (101)

CCooddzziieennnniiee  nnoowwee  iinnffoorrmmaaccjjee  nnaa  wwwwww..eecchhooggoorrzzoowwaa..ppll

r  e  k  l  a  m  a

r  e  k  l  a  m  a

Utrzymana w stylu berlińskiej
secesji dzielnica z wolna odzys-
kuje blask. Z wolna, bo takie są
realia, a jeszcze jak wziąć pod
uwagę, że generalnie pogarsza
się kondycja finansowa nas
wszystkich, to i tak należy się cie-
szyć, że coś się udaje. 

Ponieważ remonty starych ka-
mienic są naprawdę kosztowne,
może trzeba opracować plan po-
mocy miasta w tym dziele. Za-
miast ładować kasę w takie chy-
bione przedsięwzięcia jak Prze-
mysłówka, warto pomyśleć o
naprawie tego, co jest i co rze-
czywiście jest godne zadbania. 

Takim czymś w centrum jest
właśnie Nowe Miasto. Dzielnica,
która ma, a właściwie mogłaby
mieć  urodę berlińskiego Pren-
zlauer Bergu. Trzeba tylko chcieć
pomyśleć o tym, jak tę urodę
spod tych łuszczących się tynków
wydobyć.

I tutaj dużą rolę do odegrania
ma miejski konserwator zabyt-
ków, Agnieszka Dębska, z którą
rozmowę prezentujemy na 5 stro-
nie. 

RENATA OCHWAT

Przegrały z kontuzjami, ale stanęły na podium
Gorzowskie koszykarki Polskiej Strefy Inwestycji ENEA wywalczyły ósmy w historii klubu medal. W meczach o
brązowy medal dwukrotnie pokonały Zagłębie Sosnowiec. Więcej w rozmowie z trenerem Dariuszem
Maciejewskim na 14 stronie.

Trzeba tylko chcieć 
Od jakiegoś czasu w centrum
Gorzowa przybywa wy-
remontowanych budynków. 
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ww  1.05
1945 - w Gorzowie odbył się
pierwszy po wojnie mecz piłkarski
między kolejarzami a reprezen-
tacją Armii Czerwonej, wygrany
przez Sowietów 2:1; strzelcem
pierwszej i jedynej polskiej bram-
ki był Stanisław Maciejewski, naj-
lepszy gorzowski piłkarz lat 40.
1972 - otwarto Dom Towarowy
„Arsenał” zbudowany w 1970-
1972 w miejscu rozebranej zbro-
jowni i nazwany na jej pamiątkę.
1988 - w Gorzowie po raz ostatni
odbył się pochód 1-majowy, prze-
szedł on ul. Sikorskiego, trybunę
ustawiono przy budynku Urzędu
Miejskiego, wg oficjalnych sza-
cunków w pochodzie wzięło udział
34 tys. osób
ww  2.05
1948 - w Gorzowie odbył się
pierwszy „Bieg Narodowy”, w im-
prezie wzięło udział 4% miesz-
kańców Gorzowa.
ww  3.05
1946 - powstały Państwowe Żeń-
skie Szkoły Zawodowe, dziś Ze-
spół Szkół Gastronomicznych.
1999 - siatkarze Stilonu po raz
pierwszy w swej historii wywal-
czyli brązowy medal mistrzostw
Polski
ww  4.05
1997 - w rozbitej na ul. Kostrzyń-
skiej w Gorzowie toyocie śmierć
poniosło 5 młodych ludzi wra-
cających z dyskoteki; dwie osoby
zostały ranne.
ww  5.05
1986 - rozpoczęła się rozbiórka
starego, drewnianego kościoła
św. Józefa przy ul. Brackiej.
ww  6.05
1945 - w Gorzowie uruchomiony
został polski Urząd Pocztowy.
1966 - Teatr im. Osterwy wystawił
farsę Oscara Wilde’a „Lord z wa-
lizki” w reż. Ireny Górskiej, gdzie
po raz ostatni wystąpił na scenie
Witold Andrzejewski.
ww  7.05
1946 - zarządzeniem ministrów
Administracji Publicznej i Ziem
Odzyskanych została zatwierdzona
nazwa Gorzów Wielkopolski;
wcześniej przez rok funkcjonowała
nazwa Gorzów nad Wartą.
1967 - w związku z przebudową
mostu na Warcie wstrzymano ko-
munikację tramwajową na Za-
mościu; nigdy już jej nie przywró-
cono.
1988 - po godz. 21 Radio „Soli-
darność” nadało trzynastą od
grudnia 1987 audycję, w której
cytowało oświadczenie RR z 6.05;
podczas nadawania audycji na da-
chu jednego z wieżowców doszło
do szarpaniny między nadawcami
a interweniującymi funkcjonariu-
szami SB, nadawcy zbiegli, a
podjęte śledztwo zostało umorzo-
ne z braku dowodów.
ww  9.05
1951 - w Gorzowskich Zakładach
Włókien Sztucznych wyproduko-
wano pierwszą szpulę przędzy ny-
lonowej; umieszczono ją w szka-
tułce, którą dyrektor Henryk Ej-
chart zawiózł samolotem do
Warszawy wraz meldunkiem
załogi o gotowości fabryki.
1980 - koncert zespołu Pomor-
skiego Okręgu Wojskowego

KALENDARIUM
Maj 2023

� 2 Maj 2023 r.MIJA DZIEŃ

Redaktor naczelny: Robert Borowy
Zespół redakcyjny: Renata Ochwat, Maja Szanter,
Dorota Waldmann, Przemysław Dygas, Robert
Trębowicz, Paweł Kamrad, Bogusław Sacharczuk i

Jerzy Zysnarski.
Skład: Marcin Klimczak – www.starparts.pl
Druk: Polskapresse sp. z o.o.
Drukarnia Poznań, ul. Malwowa 158

Wydawca: Metalplast-Meblopol Zofia Wiernicka
Garbary 9, 66-400 Gorzów Wlkp. 
tel. 724 555 549

Poglądy zewnętrznych autorów  tekstów, w tym  prowadzących blogi na portalu echogorzowa.pl, nie są tożsame z poglądami redakcji echogorzowa.pl. 
Każde przesłanie wiadomości do redakcji echogorzowa.pl, czy to w formie elektronicznej czy papierowej, jest równoznaczne z wyrażaniem zgody na przetwarzanie danych osobowych.

Ju¿ pierwsze dwie liczby
robi¹ wra¿enie. Planowa-
nych jest 85 koncertów i im-
prez, z udzia³em 400 artys-
tów na szeœciu scenach w
ró¿nych miejscach na tere-
nie miasta.

Cykl letnich wydarzeñ roz-
pocznie 16-17 czerwca Noc-
ny Szlak Kulinarny, a zako-
ñczy 2 wrzeœnia Nocny
Szlak Kulturalny.

Najwiêksze gwiazdy, które
pojawi¹ siê w ramach
,,Dobry Wieczór Gorzów’’
na Starym Rynku to m.in.
Natalia Sikora (zagra 16
czerwca), Natalia Przybysz
(17 czerwca), MROZU (18
czerwca), Kari Sál i Adam
Baldych Music (29 lipca),
Wolna Grupa Bukowina (6
sierpnia), RENI JUSIS (26
sierpnia), Tulia (2 wrzeœnia)
i Poparzeni Kaw¹ Trzy (3
wrzeœnia). Ponadto, zapre-
zentuj¹ siê gorzowscy, lo-
kalni artyœci, m.in. Filary

Jazz Big Band, aktorzy
Teatr im. J. Osterwy oraz
muzycy Filharmonia Go-
rzowska.

Koncerty na Starym Rynku
bêd¹ siê rozpoczyna³y o go-
dzinie 19.00 w ka¿d¹ sobotê
i niedzielê. I bêd¹ trwaæ w

dniach od 16 czerwca do 3
wrzeœnia.

Ponownie zagra Wartownia.
Nowoœci¹ bêdzie jej lokaliza-

cja. W tym roku zdecydowali-
œmy o przeniesieniu sceny na
polanê nad Wart¹ za Akade-
mi¹ im. Jakuba z Parady¿a,
w pobli¿u mostu Lubuskiego.

W tym roku po raz pierw-
szy bêdziemy œwiêtowaæ
Urodziny Miasta. To bêdzie
dwudniowa  biesiada na
nadwarciañskich b³oniach,
tu¿ przy Admirze. Urodziny
zaplanowane s¹ na 1 i 2 lip-
ca (2 lipca przypada roczni-
ca lokacji Gorzowa). Na sce-
nie 1 lipca wyst¹pi DZIUBEK
BAND z Mari¹ Sadowsk¹,
Liroy i Kuba Badach. 2 lip-
ca zaprezentuj¹ siê artyœci
pochodz¹cy z Gorzowa:
B³a¿ej Król i Dawid Kwiat-
kowski. W specjalnym kon-
cercie Gorzowska Orkiestra
Dêta wyst¹pi¹: Krystyna
Proñko, Przemek Raminiak
oraz Aleksander Kaczuk-
Jagielnik i B³a¿ej Król.

Do zobaczenia latem...
UM W GORZOWIE

Na sześciu scenach zagra 400 artystów
Prezydent Jacek Wójcicki ujawni³ szczegó³y planowanych na lato wydarzeñ kulturalno-rozrywkowych.

Blisko 30 elektronicznych
tablic pojawi³o siê Gorzowie w
drugiej po³owie 2021 roku jako
czêœæ systemu dynamicznej
informacji pasa¿erskiej. Wielo-
kolorowe ekrany pokazuj¹ na-
zwê przystanku, aktualn¹ go-
dzinê, numer linii i kierunek po-
jazdu, który bêdzie jecha³ oraz
czas odjazdu z danego przy-
stanku. Na dole wyœwietlaj¹
siê zaœ najczêœciej informacje
o jakoœci powietrza w danym
miejscu.

System na bie¿¹co monitoru-
je po³o¿enie tramwajów i auto-
busów, dziêki czemu godziny
odjazdów aktualizowane s¹
ca³y czas. Informacje na tabli-
cach, dziêki zamontowanym
diodom ledowym, s¹ bardzo
dobrze widoczne przy ka¿dej
pogodzie. S¹ one te¿ do-
stêpne w formie g³osowej po
naciœniêciu specjalnego przy-
cisku. Ledowe tablice s¹
du¿ym u³atwieniem w poru-
szaniu siê komunikacj¹ i na
ogó³ spe³niaj¹ swoje zadanie.

- Kilka razy zdarzy³o mi siê,
¿e sta³em na przystanku, ludzi
coraz wiêcej, wiadomo ju¿, ¿e
jeden tramwaj wypad³ z kursu,
kolejny te¿. A na tablicy nie
by³o ¿adnej informacji. Ludzie

nie wiedz¹ wtedy, co robiæ, de-
nerwuj¹ siê, bo nie zd¹¿¹ do
pracy, wzywaj¹ taksówki czy
biegn¹ na przystanek autobu-
sowy - mówi jeden z
pasa¿erów, który zg³osi³ siê do
naszej redakcji z pytaniem, czy
nie mo¿na wyœwietlaæ takich
komunikatów na tablicach.

- Ja mam ju¿ swój spo-
sób, jestem zaprawiony i
jak d³u¿ej nie jedzie au-
tobus czy tramwaj, dzwo-
niê do MZK - mówi Czy-
telnik.
Jak reaguje zatem na
wstrzymania ruchu miej-
ski przewoŸnik?

- Oczywiœcie, tablice
maj¹ tak¹ mo¿liwoœæ, ¿eby
pojawia³y siê na nich ró¿ne
komunikaty i tak te¿ dzieje
siê od czasu ich urucho-
mienia - mówi Marcin Pej-
ski, rzecznik prasowy
Miejskiego Zak³adu Komu-
nikacji.

Zaplanowane utrudnienia w
ruchu, wynikaj¹ce z remon-
tów, zamkniêcia ulic czy in-
nych przyczyn, pojawiaj¹ siê
na tablicach regularnie. Jak
przyznaje M. Pejski, inaczej
nieco wygl¹da sytuacja, gdy
dochodzi do awarii. Te prze-
cie¿ planowane nie s¹.

- Je¿eli wstrzymanie ruchu
trwa krótko, nie umieszczamy
takich informacji - kontynuuje.
- Przekazanie do nas
zg³oszenia o problemie,
umieszczenie informacji w
systemie trwa zwykle d³u¿ej
ni¿ sama awaria. Ponadto pó-
Ÿniej, ju¿ po jej zlikwidowaniu,
mo¿e dojœæ do sytuacji, ¿e na
niektórych tablicach bêdzie
siê jeszcze wyœwietla³ komu-
nikat o wstrzymaniu ruchu,
mimo ¿e pojazdy ju¿ by je-
Ÿdzi³y. Jeœli zaœ czas awarii
przekracza dwadzieœcia mi-
nut, wówczas pasa¿erowie
otrzymuj¹ stosowne komuni-
katy. Staramy siê wiêc wyko-
rzystywaæ mo¿liwoœæ do
umieszczania informacji o
niezaplanowanych proble-
mach w kursowaniu autobu-
sów i tramwajów - koñczy
rzecznik MZK.

MAJA SZANTER

Komunikacja widmo. Co robić?
- Jestem zaprawiony i jak d³u¿ej nie jedzie autobus czy tramwaj, dzwoniê do MZK. Dlaczego nie mo¿na wyœwietlaæ
informacji o awariach na elektronicznych tablicach z rozk³adami jazdy? - pyta nasz Czytelnik.

1-2 lipca będziemy obchodzili 766 urodziny Miasta
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A na tablicy żadnej informacji…
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„Czarne Berety” z okazji Dnia
Zwycięstwa zainaugurował ofi-
cjalnie działalność gorzowskiego
amfiteatru.
ww  10.05
1763 - radca handlowy Stenigke,
otrzymawszy przywilej wyłącznoś-
ci na produkcję bawełnianych
pończoch, rękawiczek i czapek w
Gorzowie i Chojnie, obejmujący
całą Nową Marchię i Pomorze,
założył w Gorzowie jedną z pierw-
szych manufaktur.
ww  11.05
2011 - upadający GKP oddał wal-
kowerem trzeci mecz w I lidze,
skutkujący degradacją klubu.
ww  12.05
2004 - w gorzowskiej kolekturze
przy ul. Spokojnej padła „szóst-
ka” w Dużym Lotku, wygrana wy-
niosła 1,9 mln zł; była to od 2000
r. trzecia wygrana I stopnia w Go-
rzowie.
ww  13.05
1856 - wykonano ,,pierwszy
sztych łopatą’’ na budowie linii
kolejowej w Gorzowie; pierwszy
pociąg w Gorzowie wjechał już
12.10.1857 r.
ww  14.05
1945 r. - w Gorzowie powstał Ko-
lejarski Klub Sportowy, później
znany jako „Kolejarz”, następnie
KKS „Warta”.
ww  15.05
1993 - statek „Joanna” wypłynął
w pierwszy rejs do Santoka, dając
początek współczesnej flocie
rzecznej miasta.
ww  16.05
1983 - przed Sądem Wojewódz-
kim zakończył się proces 10 kol-
porterów „Feniksa”, wszystkich
skazano na kary po 1-1,5 roku po-
zbawienia wolności w zawiesze-
niu na 3 lata i kary grzywny.
ww  17.05
1945 - uruchomiono pociąg towa-
rowy do przewożenia ludności cy-
wilnej, był to pierwszy pociąg cy-
wilny w Gorzowie.
1993 - Gorzów uzyskał w pełni 
zautomatyzowaną łączność telefo-
niczną z krajem i całym światem
ww  18.05
1838 - w mieście zatrzymała się
cesarzowa Rosji Aleksandra Fio-
dorowna, córka króla Prus Fryde-
ryka Wilhelma III, udająca się na
dwór w Berlinie.
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Prof. AWF dr hab. Piotr
¯urek (1967-2023), dziekan
gorzowskiego oœrodka AWF
w Poznaniu, który zmar³ 13
kwietnia, spocz¹³ w rodzin-
nym ¯ninie. Pogrzeb odby³
siê w sobotê, 15 kwietnia.

Nag³a œmieræ dziekana,
który zas³ab³ podczas pracy
na uczelni, wywo³a³a poru-
szenie nie tylko w gorzow-
skim œrodowisku akademic-
kim. Swoimi wspomnieniami
o Piotrze ¯urku podzieli³ siê
z nami jeden z najd³u¿ej pra-
cuj¹cych na AWF wyk³adow-
ców, prof. Tomasz Jurek,
który pozna³ przysz³ego
dziekana w 1990 roku, gdy
ten rozpoczyna³ studia.

- Piotr by³ wyró¿niaj¹cym
siê studentem, którego poz-
na³em jako wyk³adowca.
Gdy po ukoñczeniu studiów
zosta³ moim m³odszym ko-
leg¹, ucieszy³em siê z takie-
go wyboru - mówi prof. T. Ju-
rek, aktualnie kierownik
Zak³adu Nauk Humanistycz-
nych i Spo³ecznych ZWKF,
wczeœniej prodziekan (1993-
1999) oraz dziekan (2003-
2012).

- Imponowa³ mi wówczas
swoj¹ sprawnoœci¹, nietuzin-
kowymi umiejêtnoœciami gry
w tenisa, który czynnie upra-
wia³. Po zakoñczeniu kariery
sportowej zosta³ cenionym
trenerem, u boku którego
stawiali pierwsze tenisowe
kroki póŸniejsi znakomici za-
wodnicy. W nastêpnej
ods³onie swojej tenisowej
aktywnoœci zaanga¿owa³ siê
jako dzia³acz w pracy szko-
leniowej na rzecz Polskiego
Zwi¹zku Tenisowego.
Mo¿na wiêc stwierdziæ, ¿e
wybitne sukcesy polskich te-
nisistów z ostatniej dekady -
Agnieszki Radwañskiej, Igi
Œwi¹tek, Huberta Hurkacza

to w pewnej cz¹stce tak¿e
dzie³o Piotra. Jego dzie³o
odnowy polskiego tenisa -
uwa¿a.

P. ¯urek ¿y³ jednak nie tyl-
ko prac¹ na uczelni i teniso-
wym hobby. Poza sportem
uwielbia³ teatr.

- Zaw³adn¹³ nim od dawna.
Znakomicie zna³ œrodowisko
teatralne w Gorzowie.
Czêsto bywa³ w teatrze, nie
tylko na widowni, ale tak¿e
za kulisami. Œwietnie pozna³
wielu ludzi gorzowskiego
teatru. Bliskie mu by³y tak¿e
wybitne postaci scen War-
szawy i Krakowa - opowiada
prof. Jurek.

Nasz rozmówca przyznaje,
¿e ma³o znan¹ form¹ dzia³al-
noœci dziekana ¯urka by³a
aktywnoœæ na rzecz wolonta-
riatu.

- Sam dowiedzia³em siê o
tym przypadkowo od innych
osób. Udziela³ siê szczegól-
nie na rzecz gorzowskiego
Hospicjum œw. Kamila.
Wspó³pracowa³ z jego sze-
fow¹, siostr¹ Michael¹ Rak,
bra³ udzia³ w akcjach wio-
sennych zbiórek. Jednocze-
œnie by³ niezwykle skromny,
rzadko o tym mówi³ - przy-
znaje prof. Jurek.  

Piotr ¯urek, jak wspomina
by³y dziekan, wykazywa³

tak¿e aktywnoœæ w zakresie
pierwszej pomocy przedme-
dycznej. By³ jednym z jej 
orêdowników, promowa³ tê
wa¿n¹ spo³ecznie akcjê
wœród gorzowian, zw³aszcza
m³odzie¿y. Pomoc, która w
feralny czwartek zosta³a mu
udzielona jako pierwsza, za-
nim na miejsce dojecha³a ka-
retka… 

- Piotr by³ te¿ bardzo ak-
tywny, gdy w 2021 roku go-
rzowska uczelnia obchodzi³a
50-lecie. Wspiera³ i pomaga³
przy wydaniu jubileuszowej
ksi¹¿ki. To wtedy powsta³,
równie¿ z inicjatywy dzieka-
na, skwer olimpijczyków na

dziedziñcu uczelni przy Est-
kowskiego. Uhonorowano
tam 11 olimpijczyków i pa-
raolimpijczyków naszej
uczelni - mówi prof. T. Jurek.

Podkreœla, ¿e Piotr ¯urek
do wielu spraw podchodzi³ z
du¿ym zaanga¿owaniem. -
Mia³ jeszcze wiele planów,
myœla³ o profesurze i rozwo-
ju gorzowskiego oœrodka
AWF. Odszed³ zdecydowa-
nie za wczeœnie. Zawsze
tak myœlê, gdy ¿egnam
swoich uczniów, a niestety
zdarzy³o siê to ju¿ kilka ra-
zy... - podsumowuje profe-
sor.  

MAJA SZANTER

Dowiedział się o tym
przypadkowo od innych osób
- Odszed³ za wczeœnie. Zawsze tak myœlê, kiedy przychodzi ¿egnaæ mi w³asnych uczniów - mówi prof. Tomasz Jurek z
gorzowskiego oœrodka AWF. I wspomina ponadtrzydziestoletni¹ znajomoœæ z Piotrem ¯urkiem.

r  e  k  l  a  m  a

Stoją od lewej: prof. Tomasz Jurek, dr Dorota Pilecka, prof. US Renata Urban i prof. AWF Piotr Żurek
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2007 r. - uruchomiona została
fontanna w Parku Górczyńskim.
2011 r. - otwarte zostało Centrum
Edukacji Artystycznej - Filharmo-
nia Gorzowska.
ww  19.05
1908 - władze rejencyjne we
Frankfurcie nie zgodziły się na
rozbiórkę murów miejskich w Go-
rzowie; dzięki tej decyzji ocalał do
dziś zachowany jedyny fragment
średniowiecznych umocnień.
ww  21.05
1994 - w gorzowskim amfiteatrze
koncertował brytyjska grupa 
Electric Light Orchestra part II.
2004 - rozpoczęła działalność Te-
lewizja Miejska Gorzów.
ww  22.05
1958 - biskup-senior Paweł So-
cha, b. sufragan gorzowski (1973-
2012), otrzymał święcenia
kapłańskie w zakonie księży Mis-
jonarzy św. Wincentego á Paulo.
ww  23.05
1978 - na stadionie „Stilonu” ro-
zegrano pierwszy międzypaństwo-
wy mecz piłkarski w Gorzowie, w
którym reprezentacja juniorów
NRD pokonała Polskę 3:2. 
1997 - przy ul. Jagiellończyka
otwarto nowoczesny urząd poczto-
wy.
ww  24.05
1883 - przy dzisiejszej ul. Kosy-
nierów Gdyńskich otwarto
pierwszą nowoczesną wystawę
rolniczo-przemysłową, która
trwała do 2 czerwca.
ww  25.05
1990 - zarządzeniem wojewody
powołana została Państwowa
Szkoła Muzyczna I st. nr 2 w Go-
rzowie z filiami w Choszcznie,
Międzyrzeczu i Słubicach, obecnie
SM nr 2.
ww  26.05 
1979 - w Gorzowie i wojewódz-
twie gościł ppłk Mirosław Herma-
szewski, pierwszy polski kosmo-
nauta; odwiedził on też młodzież
polską we Frankfurcie.
ww  27.05
1945 - w wynajętym parterowym
budynku przy ul. Strzeleckiej 2
otwarta została uroczyście 
Publiczna Szkoła Powszechna nr 1
im. Marii Konopnickiej.
1990 - odbyły się pierwsze wybory
do Rady Miasta.
ww  29.05
2000 - kanał Ulgi został spięty no-
wy mostem.
ww  30.05
1969 - oddano do użytku bar ka-
wowy „Ekspres” przy ul. Sikor-
skiego 116, róg Pocztowej, zbudo-
wany w kształcie rotundy, popu-
larnie zwany „akwarium’’.
1983 - w Sądzie Rejonowym od-
był się proces 7 kolporterów „Fe-
niksa” na terenie „Silwany”,
dwie osoby uniewinniono, pozos-
tałe otrzymały kary 1 roku pozba-
wienia wolności w zawieszeniu
oraz kary grzywny.
2008 - oficjalnie otwarto taj-
wańską fabrykę monitorów TPV
Displays.
ww  31.05
1997 - rozpoczęła się piąta, 11-
dniowa oficjalna pielgrzymka
Jana Pawła II do Polski, w trak-
cie której odwiedził m.in. Go-
rzów. n
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Co do czo³gów, to raczej
niemieccy czo³giœci mogliby
powiedzieæ: „JedŸ na wy-
cieczkê do Polski, twój stary
Leopard ju¿ tam jest”. O ile
nie oddali go Ukrainie… Ale
¿arty na bok. PrzejdŸmy do
meritum.

Podczas ostatniego spot-
kania w ramach polsko-nie-
mieckiego projektu RailBLu,
które mia³o miejsce w samo-
rz¹dowej stolicy regionu,
pad³y liczne deklaracje. Cel
to poprawa dostêpnoœci ko-
munikacyjnej pomiêdzy wo-
jewództwem lubuskim a
wschodni¹ czêœci¹ Branden-
burgii. Jeœli obie strony s¹
zainteresowane realn¹
wspó³prac¹, czekamy z nie-
cierpliwoœci¹ na pierwsze
konkretne efekty. 

Zebrane dane wskazuj¹,
¿e jest potencja³. W oparciu
o wyliczenia przedstawione
na portalu rynekkolejowy.pl,
w korytarzu pomiêdzy Go-
rzowem a Berlinem  realizo-
wane jest 5000 przejazdów
dziennie. To wiod¹cy kon-
centrator ruchu regionalne-
go na styku Lubuskie-Bran-
denburgia. Dla porównania,
najwy¿szy przyrost popytu
do 2030 roku (2800 pa-
sa¿erów) przewidywany

jest  w korytarzu Berlin-Zie-
lona Góra, przez Frankfurt
n/Odr¹. Na odcinku Guben-
Gubin liczba pasa¿erów
wzroœnie do 800 osób. 

Na konkrety przyjdzie
nam poczekaæ. Niemiecki
projekt przewiduje wêze³ w
Rzepinie, komunikuj¹cy po-
ci¹gi regionalne. Dla gorzo-
wian najistotniejszym ele-
mentem jest jednak¿e daw-

ny Ostbahn. Do koñca roku
mosty graniczne na Odrze
oraz Warcie powinny zostaæ
otwarte dla ruchu kolejowe-
go. Polski odcinek linii za-
pewnia prêdkoœæ przejazdu
do 120 km/h. Po stronie
niemieckiej z dawniej maje-
statycznego Ostbahn’u po-
zosta³ tylko jeden tor, teore-
tycznie ograniczaj¹c prze-
pustowoœæ linii. Mimo

wszystko parametry prze-
jazdu s¹ przyzwoite. Czas
najwy¿szy, by na trasê po-
miêdzy Gorzowem a Berli-
nem wyruszy³y pierwsze
szynobusy, w przyzwoitym
takcie kursowania. Ju¿ dziœ
warto pomyœleæ o nowo-
czesnej flocie z homolo-
gacj¹ na obie sieci kolejo-
we, jeœli przewozy maja byæ
realizowane nie tylko nie-

mieckim taborem NEB. Lu-
buskie krytycznie potrzebu-
je pojemnych (minimum
trójcz³onowych) szynobu-
sów, tak¿e na odcinkach
krajowych.

Równolegle z rozk³adem
jazdy warto przeanalizowaæ
ofertê handlow¹, jeœli re-
giony faktycznie chc¹
zbli¿yæ mieszkañców po
obu stronach granicy.
Wa¿na jest kwestia taryfy,
tak by przejazdy uczynniæ
bardziej atrakcyjnymi dla
statystycznych Kowalskich.
Wed³ug taryfy stykowej
VBB jednorazowy bilet w
relacji Gorzów-Berlin to
koszt 13,50 Euro. 24-go-
dzinny zaœ to wydatek
26,90 Euro. Mo¿e nie jest
to gigantyczna kwota, ale
raczej nie sprzyja czêstym
weekendowym podró¿om,
tak by w pe³ni korzystaæ z
dobrodziejstw s¹siedniego
Berlina. Niemiecka stolica
ma do zaoferowania znacz-
nie wiêcej ni¿ sztukê w
postaci „Janusza na
le¿aku”… 

Niech ³¹czy nas nie tylko
wspólna historia oraz rzeka
Odra.  Czas, by po³¹czy³y
nas tak¿e kolejowe tory!

ROBERT TREBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Szynobusem na Berlin?
Od jakiegoœ czasu lubuski samorz¹d planuje, jak przebiæ siê do Berlina. Nie chodzi o szturm czo³gami rodem z 1945 roku,
jak niektórzy by marzyli. Natarcie przeprowadz¹ szynobusy. 

Ciekawe, kiedy ponownie będziemy mogli jeździć z Gorzowa do Berlina? 
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Oczywiście zajrzałam do
dawnej Popularnej. Zupełnie
zmieniło się znane wnętrze
knajpy w tym miejscu. Teraz
jest to pieczywo. Inna jako-
ść, choć jak znam życie, za
jakiś czas zaczną się skargi,
bo ileż można… Mnie mało
co przeszkadza, więc niech
sobie będzie.

Inna rzecz, ¿e lokalsi
p³acz¹ za ukochanym
miejscem. Bo w istocie
¿ycie wielu z tutejszych
krêci³o siê wokó³ Popular-
nej, ostatnio znanej jako
Haitrung. Wracali z pracy,
wstêpowali do knajpy, sie-
dzieli do wieczora. Znajomi
ró¿ni wpadali na ploteczki,
ktoœ na piwo. Ja tam odbie-
ra³am paczki, które dla mnie
ró¿ni kurierzy zostawiali.
By³a Popularna czymœ ta-
kim, co w ka¿dej czeskiej
dziurze, ale i w samej Pra-
dze jest - lokaln¹ hospudk¹,
takim centrum mikroœwiata.

I ja bardzo dok³adnie lokal-
sów, znaczy s¹siadów mo-
ich rozumiem. I przyznam,
¿e te¿ mnie brakuje ryków
zachwytu podczas du¿ych
imprez sportowych. Przy-

najmniej wiedzia³am, co siê
dzieje.

A wracaj¹c do pustaci w
centrum, bardzo mnie siê
podoba polityka miasta. Bar-
dzo. Lepiej by³o wyrzuciæ 

ksiêgarniê - od lat bêd¹c¹ w
tym miejscu i spowodowaæ
pustkê w eksponowanym
miejscu, ni¿ pomóc ksiêga-
rzom. Bo po co komu
ksi¹¿ki, kto to bêdzie czy-

ta³? Podobnie jest z miejs-
cem po sklepie Troll. Po-
noæ magistrat ma pomys³,
co tu ma byæ. Ja tam w po-
mys³y magistrackie jakoœ
nie wierzê, bo jak siê im
przyjrzeæ, to nic dobrego z
tego nie wynika. To jakieœ
takie populistyczne chwyty,
skierowane nie bardzo wia-
domo do kogo. Nie lubiê
populizmu, z³ej literatury i
muzyki disco polo….

A teraz z drugiego k¹tka,
choæ akurat bliskiego, bo z
tej samej ulicy co Troll.
Idzie renowacja We³niane-
go Rynku. Mnóstwo znajo-
mych ju¿ zapowiedzia³o, ¿e
siê bêdzie przygl¹daæ. Ja
te¿ siê bêdê przygl¹daæ,
bo zwyczajnie lubiê tê
ulicê. A jak siê patrzy na
szkaradztwo pod tytu³em
Chrobrego i Mieszka I oraz
Strzeleck¹, to obawiaæ siê
jest czego.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Cała moja klatka pachnie chlebem
Już zniknął papier w oknach, pojawiły się półki a na nich świeże pieczywo.  Tak oto lokalna i opłakiwana przez lokalsów

knajpa zamieniła się w piekarenkę.

Właśnie w tym miejscu otworzyła się piekarnia rękodzielnicza
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- Plag¹ polskiej architek-
tury i przyk³adem z³ej ter-
momodernizacji, wed³ug
specjalistów, jest styropia-
noza. Zgadza siê pani z
tak¹ opini¹?   

- Styropian jest przezna-
czony dla wspó³czesnego
budownictwa, w którym
kwestie technologiczne s¹
bardzo uproszczone. Nie ma
ju¿ murowanych œcian, kon-
strukcje s¹ lekkie, a mate-
ria³y stosowane do budowy
nie zapewniaj¹ takich warun-
ków, jak zapewnia³a dawniej
ceg³a ceramiczna. Styropian
jest szeroko stosowany i
mam wra¿enie, ¿e u nas jest
wrêcz mafia producentów,
którzy wmówili ludziom, ¿e
naj³atwiej jest po³o¿yæ styro-
pian, by podnieœæ komfort
mieszkania. 
- A tak do koñca nie
jest…

- Ze stosowania styropianu
wynika wiele zagro¿eñ. Jest
to materia³, który nie oddy-
cha, mo¿e wiêc powodowaæ
zagrzybienie œcian, a w kon-
sekwencji koniecznoœæ
œci¹gania tego styropianu z
budynku. Jest ³atwopalny,
szkodliwy dla œrodowiska.
Technologia ta powoduje
zniszczenie obiektu zabytko-
wego, a tego nie da siê ju¿
odtworzyæ i uratowaæ.
- By³a mazowiecka kon-
serwator zabytków twier-
dzi³a, ¿e kamienic nie na-
le¿y wrêcz ocieplaæ, bo za-
stosowane do ich budowy
materia³y zapewnia³y bar-
dzo dobr¹ izolacjê.

- Zgadza siê. Zimy mamy
coraz ³agodniejsze i docie-
planie budynków jest bezza-
sadne. T³umaczenie, ¿e ter-
momodernizacja to codzien-
noœæ, nie jest s³uszne. Nie
ma potrzeby tak daleko
id¹cych zmian. Dodatkowo
dla mnie jako konserwatora
wartoœci¹ jest przede
wszystkim autentycznoœæ.
Jeœli kamienica z 1900 roku
z bogato dekorowan¹ deta-
lem secesyjnym elewacj¹
frontow¹ ma byæ ocieplona
styropianem czy jakimkol-
wiek innym materia³em, to
traci ona wartoœæ histo-
ryczn¹. Odzieramy elewacjê
z elementów rzeŸbiarskich,
skuwamy oryginalny detal,
k³adziemy grub¹ warstwê
styropianu, na to jeszcze
tynk i pseudodetale dekora-
cyjne, które za chwilê i tak
odpadn¹. Jak¹ mamy wtedy
wartoœæ zabytkow¹ tego
obiektu? 
- W Europie Zachodniej,
tam, gdzie panuj¹ zbli¿one
do polskich warunki klima-
tyczne, trudno zobaczyæ
kamienice zapakowane w
styropian.  

- W przypadku obiektów
zabytkowych w krajach za-

chodnich, tak¿e pó³nocnych,
wzorem dla mnie jest Skan-
dynawia. W Norwegii jest za-
kaz u¿ywania styropianu.
Jest tam te¿ ca³kiem inny
styl ¿ycia, inna technologia
budowania. Budynki musz¹
byæ dostosowane do ch³od-
nego klimatu, który tam pa-
nuje. Ale to te¿ jest kwestia
naszych przyzwyczajeñ.
Mam przyjació³ w Danii i oni
mówi¹, ¿e tam w domu nie
ma takich wysokich tempe-
ratur, jakie my mamy. W spo-
sób rygorystyczny od tech-
nologii docieplania styropia-
nem odchodz¹ te¿ Niemcy, a
robili tak, szczególnie we
wschodniej czêœci kraju. 
- Je¿eli jednak budynek
wymaga docieplenia, to
czym mo¿na zast¹piæ sty-
ropian? 

- Styropian jest najtañszy i
prawdopodobnie to jest za-
chêt¹ dla mieszkañców. W
Gorzowie w ramach kompro-
misu jest zgoda miejskiego
konserwatora zabytków na
docieplanie elewacji podwó-
rzowych i bocznych, które
nie maj¹ cech stylowych.
Nale¿y tylko pamiêtaæ, ¿e te
œciany musz¹ byæ mimo
wszystko w dobrym stanie
technicznym. Nie mog¹ byæ
zawilgocone, zagrzybione,
popêkane, wiêc najpierw i
tak trzeba wykonaæ remont
elewacji, wykluczyæ wszelkie
zagro¿enia, a dopiero potem
mo¿na po³o¿yæ warstwê do-
cieplenia. Ale to nie jedyne
rozwi¹zanie. Bardzo wa¿na
jest kwestia dociepleñ we-
wn¹trz, stolarki okiennej,
stropów piwnicznych, zabez-
pieczenia otworów drzwio-
wych zewnêtrznych. 

- Za³ó¿my, ¿e mieszkañcy
zabytkowej kamienicy
chc¹ wyremontowaæ ele-
wacjê bez docieplania jej.
Zderzaj¹ siê z przepisami,
które narzucaj¹ zachowa-
nie ka¿dego detalu na bu-
dynku, co znacznie pod-
wy¿sza koszty remontu.
Czêsto koñczy siê to wiêc
tym, ¿e remontu nie ma.
Nie wylewamy przez to
dziecka z k¹piel¹? Kamie-

nica coraz bardziej marnie-
je, tynk siê sypie, a jak
do³o¿ymy do tego kilka-
dziesi¹t podobnych kamie-
nic w Gorzowie, to mamy
obraz zdegradowanego
œródmieœcia…

- Ka¿dy obiekt rozpatrywa-
ny jest indywidualnie. Proszê
zwróciæ uwagê, ¿e wiele ka-
mienic po wojnie i tak stra-
ci³o elementy wystroju. Du¿o
elewacji te¿ ich ju¿ nie ma,
bo w latach 50., gdy by³y w
z³ym stanie, skuto je i nie od-
tworzono. Zgodnie ze sztuk¹
konserwatorsk¹, gdy wspól-
nota podejmuje siê remontu
kamienicy i elewacji fronto-
wej, powinno siê to zako-
ñczyæ przywróceniem pier-
wotnego wygl¹du na podsta-
wie Ÿróde³ ikonograficznych.
W ramach kompromisu zga-
dzam siê czêsto na to, ¿eby
odremontowaæ elewacje bez

odtwarzania elementów pier-
wotnych, zachowuj¹c
czêœciowo elewacje w dol-
nych partiach, a w górnych
bez dekoracji rzeŸbiarskiej.
Uzupe³niamy i wzmacniamy
wówczas tynk, oczyszczamy
ceg³ê. Natomiast nie wyob-
ra¿am sobie sytuacji, ¿e na
elewacjê frontow¹ po³o¿ymy
docieplenie, na to tynk, a na-
stêpnie ceg³ê czy p³ytkê klin-
kierowa, imituj¹c¹ to, co by³o

pierwotnie. Jest to profana-
cja.
- Inwestorzy czêsto tak
planuj¹ renowacje?  

- Niestety tak. Ale na
szczêœcie udaje nam siê
czêsto wynegocjowaæ
zmianê w podejœciu. Na
przyk³ad doszliœmy do poro-
zumienia z w³aœcicielem bu-
dynku g³ównego AWF przy
Estkowskiego, ¿e nie bêdzie
ociepla³ elewacji p³ytami sty-
ropianowymi i k³ad³ na to
p³ytek klinkierowych. Jest
natomiast zgoda na wy-
mianê stolarki okiennej, mo-
dernistycznej, œwietnie za-
projektowanej konstrukcyj-
nie. Zast¹pi je wspó³czesna,
drewniana stolarka, z zacho-
wanym podzia³em. Budynek
jest zabytkiem, ale nie jest
wpisany do rejestru, mamy
wiêc do czynienia tylko z wy-
tycznymi konserwatorskimi. 

- Czy bez kompromisów
jest mo¿liwe remontowa-
nie obiektów, nawet zabyt-
kowych?  

- Ten sam przyk³ad - budy-
nek AWF. Doszliœmy do
kompromisu, ale nie jestem
z niego zadowolona. Temat
by³ d³ugo dyskutowany, ale
ostatecznie wyda³am zgodê
na monta¿ fotowoltaiki na
dachu. Zgodnie ze stanowi-
skiem konserwatora zabyt-
ków nie powinno siê dopusz-
czaæ paneli fotowoltaicznych
na dachach budynków za-
bytkowych. A tu mamy taki
obiekt, jednak nie wpisany
do rejestru, w zwi¹zku z
czym nie podlega œcis³ej
ochronie konserwatorskiej. 
- Wróæmy jeszcze do
wiernego odtwarzania de-
tali na elewacjach czy re-
montów balkonów. Nie
mo¿na tych zabudowa-
nych, ciê¿kich konstrukcji
zast¹piæ l¿ejszymi, tañszy-
mi, dostosowanymi jedno-
czeœnie wizualnie do bu-
dynku? Wiele wspólnot ju¿
na tym etapie wycofuje siê
z remontu ze wzglêdu na
koszty.  

- Ka¿da wspólnota boryka
siê z tym problemem. Wielo-
krotnie na terenie Nowego
Miasta wyra¿a³am zgodê na
takie poprowadzenie remon-
tu, by te pe³ne balustrady po
remoncie nadal by³y pe³ne,
ale wykonane z innego, l¿ej-
szego materia³u. To nie jest
kwestia, ¿e trzeba rygory-
stycznie odtworzyæ taki bal-
kon tak, jak by³ oryginalnie,
ale ¿eby wizualnie zachowaæ
pe³n¹ balustradê. Mam teraz
wielki problem z budynkiem
na rogu Œl¹skiej i Jasnej.

Trudny temat. Teraz s¹ tam
balkony o pe³nych balustra-
dach, które te¿ s¹ dekoracyj-
ne, maj¹ wzór. A wspólnota
chce inaczej. 
- Co wiêc zrobiæ, gdy
oczekiwania ludzi zderzaj¹
siê z przepisami? 

- Jest problem. W tym przy-
padku jestem miêdzy m³otem
a kowad³em. Moim
obowi¹zkiem jako konserwa-
tora zabytków jest chroniæ
dziedzictwo materialne, które
odziedziczyliœmy po przod-
kach. Zgodziæ siê na roz-
biórkê balkonów i zamonto-
wane lekkich a¿urowych ba-
lustrad? Gdyby kamienica
by³a wpisana do rejestru za-
bytków, bezapelacyjnie trze-
ba by³oby zachowaæ star¹
strukturê budynku. A ona jest
tylko na obszarze wpisanym
do rejestru. Trzeba rozma-
wiaæ z ludŸmi i zawrzeæ jakiœ
kompromis, bo w³aœnie mo¿e
byæ tak, ¿e zrezygnuj¹ i nie
bêdzie remontu w ogóle. 
- Kamienice w Gorzowie
budowali Niemcy. Na-
prawdê musimy a¿ tak ry-
gorystycznie odtwarzaæ
ka¿dy detal i kolor wymy-
œlony przez nich sto lat te-
mu?  

- Ja mówiê, ¿e to jest dzie-
dzictwo europejskie, nie nie-
mieckie i takiego okreœlenia
u¿ywam te¿ we wnioskach do
ministerstwa. Pamiêtajmy, ¿e
i Niemcy szli na ³atwiznê, ich
budownictwo nie jest naj-
wy¿szej jakoœci, ju¿ nie mó-
wi¹c o kolorystyce. Mo¿e
nam siê coœ nie podobaæ, ale
takie s¹ historyczne kolory i
musimy siê na tym wzorowaæ.
- Musimy? Jeœli Niemiec
pomalowa³ na niebiesko,
bo wtedy mo¿e by³o to ³ad-
ne, ale dziœ mamy inne ka-
nony, to bêdziemy tak ma-
lowaæ w nieskoñczonoœæ? 

- Powinniœmy, bo to jest
kwestia przywrócenia pierwo-
tnego wygl¹du tego obiektu. 
- Konserwator zabytków
nie ma ³atwego ¿ycia. Z jed-
nej strony przepisy, z który-
mi siê nie polemizuje, z
drugiej zirytowane wspól-
noty…

- Tam, gdzie mogê, d¹¿ê do
kompromisu. Nie zawsze jest
on mo¿liwy, a dodatkowo
trzeba mieæ œwiadomoœæ, ¿e
jak siê pozwoli na coœ raz, to
póŸniej trzeba byæ konsek-
wentnym. WeŸmy za
przyk³ad okna. S¹ kamienice,
gdzie okna s¹ proste, bez
¿adnego waloru zabytkowe-
go i takie, w secesyjnych ka-
mienicach, które s¹ dekora-
cyjne. Tu siê zgodzê na wy-
mianê, a tu nie. Budynek
budynkowi nierówny. 
- Dziêkujê za rozmowê.

PS. Cała rozmowa na
www.echogorzowa.pl

Może być tak, że nie będzie remontu
Z Agnieszk¹ Dêbsk¹, miejskim konserwatorem zabytków, rozmawia Maja Szanter

- Tam, gdzie mogę, dążę do kompromisu - zapewnia Agnieszka Dębska
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Zgodnie ze stanowiskiem
konserwatora zabytków nie powinno

się dopuszczać paneli
fotowoltaicznych na dachach

budynków zabytkowych.



- Jak obecnie wygl¹da
kwestia zamiany mieszkañ
przez Biuro?

- Ca³y czas jest ruch. Naj-
wiêcej mamy zg³oszeñ od lu-
dzi starszych wiekiem, któ-
rzy szukaj¹ mieszkañ jedno-
lub dwupokojowych z cen-
tralnym ogrzewaniem i na
niewysokich piêtrach. Z dru-
giej strony ca³y czas tak¿e
zg³aszaj¹ siê rodziny z dzieæ-
mi, które szukaj¹ wiêkszych
mieszkañ, takich po trzy a
nawet cztery pokoje. Naj-
czêœciej jest tak, ¿e ludzie
szukaj¹ jednak mieszkañ ko-
munalnych. 

- Z czego wynika akurat
taki ruch?

- Decyduj¹ przede wszyst-
kim kwestie ekonomiczne.

Jeœli ktoœ jest sam, to po co
mu wielkie mieszkanie.
Proœciej jest mieszkaæ w
mniejszym, i tym samym
tañszym. No i jeœli ju¿
mniejsze i tañsze, to naj-
chêtniej na ni¿szych piê-
trach. To sta³a i niezmienna
tendencja od lat. To jest
tak¿e problem kredytów na
mieszkania, które ciê¿ko
dostaæ. Kiedy widzimy takie
zmiany, kiedy jest taki du¿y
ruch, nale¿y siê spodzie-
waæ jakichœ wiêkszych
zmian na rynku mieszkañ.
Znaczy to, ¿e osi¹gamy ja-
kiœ punkt krytyczny.

- Na ile wprowadzenie
obecnych podwy¿ek de-
cyduje o zmianach na
rynku?

- To bardzo wa¿ny czyn-
nik. Bo ka¿dy liczy pie-
ni¹dze. Jak ju¿ wielokrotnie
mówi³em, starsi ludzie wol¹
przenieœæ siê do mniej-
szych, tym samym, tañ-
szych mieszkañ, a rodziny
z dzieæmi szukaj¹ miesz-
kañ wiêkszych, ale miesz-
kañ w zasobie komunal-
nym. Obecnie mamy 316
ofert i jest to pewna sta³a
liczba.

RENATA OCHWAT

Jak zapowiada³ wiele razy
Pawe³ Nowacki, dyrektor
Zak³adu Gospodarki Miesz-
kaniowej, ¿e bêd¹ remonty,
w³aœnie teraz przygotowuje
siê wymiana starej stolarki
okiennej. I co bardzo wa¿ne,
drewniane okna zostan¹ za-
st¹pione drewnianymi okna-
mi.

Nowe okna w starych
kamienicach

Ju¿ wiadomo, ¿e jeœli uda
siê rozstrzygn¹æ pomyœlnie
przetarg, to latem wymiany
okien doczeka siê 25 miesz-
kañ. I tak nowe okna zyska
piêæ mieszkañ w rejonie
ADM nr 1 przy ul. Wyszyñ-
skiego oraz 20 w rejonie
ADM nr 4 przy ul. Drzy-
ma³y. Ju¿ te¿ wiadomo, ¿e

wymiana okien musi siê
odbyæ w terminie od po-
cz¹tku lipca do koñca paŸ-
dziernika tego roku, czyli
musi siê zakoñczyæ tu¿
przez sezonem grzewczym
lub, jeœli ten zacznie siê

szybciej, na samym jego
pocz¹tku.

To trzeba zrobić

Aby zacz¹æ wymianê, fir-
ma, która wygra przetarg,
musi siê umówiæ z lokatora-

mi mieszkañ na najlepszy
dla nich termin. Nastêpnie
musi wymontowaæ stare
okna oraz parapety we-
wnêtrzne i zewnêtrzne, i to
w taki sposób, aby szkody
budowlane by³y jak naj-
mniejsze. Nastêpnie musi
osadziæ nowe okna i drzwi
balkonowe przy u¿yciu ko-
tew, uszczelniæ je siliko-
nem. Podczas takich prac
zawsze potrzebne s¹ prace
takie jak: uzupe³nienie pa-
sów tynku na oœcie¿ach i
elewacji, a potem koniecz-
nie nale¿y je pomalowaæ.

Istotnym wymogiem jest
zachowanie istniej¹cego
podzia³u okna. Poniewa¿
kamienice w tych  Admini-
stracjach Domów Mieszkal-
nych le¿¹ w obszarze

ochrony konserwatorskiej,
dlatego wa¿ne jest, aby nie
zmieniaæ uk³adu elewacji
zewnêtrznych.

Ca³oœæ prac musi zakoñ-
czyæ wywózka odpadów bu-
dowlanych i tych wszyst-
kich, które powstaj¹ pod-
czas prac remontowych
oraz ich utylizacja.

Mieszkañcy bardzo pozy-
tywnie oceniaj¹ wszystkie
prace budowlane, jakie
ZGM konsekwentnie pro-
wadzi. Podobnie jak i
œci¹ganie d³ugów od
niep³ac¹cych lokatorów. -
Mo¿e w koñcu to nasze
miasto zacznie dobrze wy-
gl¹daæ - zastanawiaj¹ siê
mieszkañcy Nowego Mias-
ta.

ROCH
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Każdy liczy pieniądze - nie kryje Marcin Smela
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Latem niektóre stare okna zostaną zastąpione nowymi
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Ruch cały czas jest spory
Trzy pytania do Marcina Smeli, specjalisty w Biurze Zamiany Mieszkañ w ZGM

Stare drewniane okna zastąpią nowe
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej konsekwentnie realizuje plany remontowe w komunalnych kamienicach. Teraz
przysz³a pora na wymianê stolarki.

Trwa proces likwidacji term
gazowych w budynkach za-
rz¹dzanych przez Zak³ad
Gospodarki Mieszkaniowej.
Termy wystêpowa³y tam
g³ównie w blokach i
wie¿owcach. W kamieni-
cach, jak informuje Robert
Jankowski, zastêpca dyrek-
tora ds. techniczno-eksploa-
tacyjnych ZGM, s¹ to poje-
dyncze lokale, w których
mieszkañcy sami zamonto-
wali sobie piecyki. 

- Na dziœ mo¿na powie-
dzieæ, ¿e uda³o siê zlikwido-
waæ termy gazowe w oko³o
40 procentach budynków,
którymi administrujemy - mó-
wi.

Pozosta³e budynki, gdzie
termy jeszcze wystêpuj¹, na-

le¿¹ do wspólnot mieszka-
niowych i to od nich zale¿y,
kiedy zostan¹ podjête sto-
sowne decyzje oraz uchwa³y
w sprawie demonta¿u term
gazowych i pod³¹czenia siê
pod miejsk¹ sieæ, by móc ko-

rzystaæ z ciep³ej wody u¿yt-
kowej.

Jak wygląda sytuacja w
poszczególnych ADM-ach? 

Na terenie zarz¹dzanym
przez ADM nr 1 przy ul. Wy-

szyñskiego w 2022 roku do
instalacji ciep³ej wody u¿yt-
kowej zosta³ pod³¹czony bu-
dynek WM Mieszka I 46. W
planie na lata 2023 i 2024
jest pod³¹czenie do miejskiej
sieci WM Kosynierów Gdy-
ñskich 33-35.

W ADM nr 2 przy ul. Towa-
rowej na dziœ wspólnoty nie
podjê³y ¿adnych decyzji o lik-
widacji term.
ADM nr 3 przy Armii Pol-

skiej w roku 2021 do instala-
cji ciep³ej wody pod³¹czy³ bu-
dynki WM przy ul. £azienki 1
oraz £azienki 3, w ubieg³ym
roku - budynki WM ul. Sikor-
skiego 119 oraz Sikorskiego
120 oraz budynki gminne
przy Sikorskiego 39 oraz
Dworcowej 11.

W ADM nr 4 przy Drzyma³y
instalacja ciep³ej wody u¿yt-
kowej pojawi³a siê w budyn-
ku przy ul. Warszawskiej 1.

Na terenie administrowa-
nym przez ADM nr 5 przy
GwiaŸdzistej termy zosta³y
zlikwidowane w 2021 roku w
budynkach 14 Wspólnot
Mieszkaniowych: Grottgera
1, 2, 3, 4, 5, Al. Konstytucji 3
Maja 62, 63, 64, 65, 66 oraz
Asnyka 3, 4, 5, 6 i 7.

- Jesteœmy w trakcie roz-
mów z PGE i WM przy Kos-
trzyñskiej 4 oraz wstêpnych
ze wspólnot¹ z Orl¹t Lwow-
skich 13, ¿eby w latach
2023-2024 do miejskiej sieci
pod³¹czyæ tak¿e te budynki -
dodaje Robert Jankowski. 

MAJA SZANTER

W budynkach administrowanych przez ZGM zniknęło
dotychczas 40 proc. term
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Coraz mniej term gazowych 
W gorzowskich mieszkaniach ubywa term gazowych. Likwiduj¹ je spó³dzielnie, usuwa je tak¿e Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej.
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- Ten ch³opak zas³uguje na
miano gorzowskiego bohate-
ra - twierdzi Adrian Koper-
ski, by³y prze³o¿ony Kornela
Rumika. - Jest bardzo
skromny, a ¿ycie poœwiêca
pomocy ludziom.

Niedawno o Kornelu by³o
g³oœno, gdy tylko w ci¹gu
jednego dnia interweniowa³
trzy razy, by pomóc drugie-
mu cz³owiekowi. Kumulacja
sytuacji prosz¹cych siê o
reakcjê to jednak tylko
u³amek tego, co m³odemu
stra¿akowi przydarza³o siê w
przesz³oœci.  

Jest akcja, musi być
reakcja

Podczas niedawnego mar-
szu papieskiego 19-letni Kor-
nel Rumik pe³ni³ s³u¿bê po-
rz¹dkow¹. Jeszcze przed jej
rozpoczêciem zareagowa³,
gdy pijany mê¿czyzna k³óci³
siê z kobiet¹, krzycza³ i za-
czyna³ j¹ szarpaæ.

- To siê dzia³o w samym
centrum Gorzowa. Najpierw
z trzema znajomymi obser-
wowaliœmy, co siê dzieje,
¿eby kontrolowaæ sytuacjê,
ale gdy kobieta zaczê³a
p³akaæ i wpadaæ w histeriê, a
mê¿czyzna robi³ siê coraz
bardziej agresywny, posta-
nowiliœmy zareagowaæ - opo-
wiada Kornel.

Telefon na 112, bie¿¹cy
kontakt z dyspozytorem,
oczekiwanie na przyjazd poli-
cji. Dopiero gdy ta przyje-
cha³a, a agresywny mê¿czyz-
na zosta³ przekazany policji,
grupka porz¹dkowych uda³a
siê na Plac Katedralny pe³niæ
s³u¿bê na marszu. 

Podczas niego, gdy uczest-
nicy weszli z ulicy Wyszy-
ñskiego w Górczyñsk¹, Kor-
nel zauwa¿y³ starszego
mê¿czyznê, który wyszed³ z
t³umu, id¹c na trawnik.

- Podszed³em do niego.
Okaza³o siê, ¿e Ÿle siê po-

czu³ i chcia³ iœæ na przysta-
nek przez pas zieleni, gdzie
po drugiej stronie ulicy by³
ju¿ du¿y ruch samochodów.
Chyba by³ trochê pijany. Za-
prowadziliœmy go na przysta-
nek, ¿eby bezpiecznie wróci³
do domu - mówi Kornel.

Ale i to nie by³ koniec inter-
wencji. Po marszu Kornel,
jad¹c autobusem w kierunku
osiedla Staszica, zauwa¿y³
le¿¹cego z ty³u pojazdu pija-
nego mê¿czyznê, który nie
odpowiada³ na pytania.

- Pomyœla³em, ¿e tak nie
mo¿e byæ. Zadzwoni³em na
112. W miêdzyczasie ten
mê¿czyzna spad³ i uderzy³
g³ow¹ o szybê, przeci¹³
skórê, pojawi³a siê krew.

Ch³opak dojecha³ do pêtli
na osiedlu Staszica, a tam
ju¿ czeka³o pogotowie, które
przejê³o pechowego
pasa¿era.     

Nie mieli nawet koszulek

Du¿o wra¿eñ jak na jeden
dzieñ. - Czasem d³ugo nic
siê nie dzieje, a czasem
mam takich sytuacji sporo.

W tamtym roku ratowaliœmy
trzech pijanych Ukraiñców
na bulwarze, którzy chcieli
pop³ywaæ w Warcie. Ponie-
wa¿ przez barierê jêzykow¹
nie potrafiliœmy siê dogadaæ,
zadzwoni³em na 112. Uda³o

siê, nie pop³ywali, ale jesz-
cze siê za to poobra¿ali…

Dwa lata temu m³ody
stra¿ak zainterweniowa³, gdy
w okolicach gara¿y na osied-
lu Staszica zauwa¿y³ bójkê.
Okaza³o siê, ¿e na mrozie
bi³o siê dwóch mê¿czyzn. O
kobietê.

- Problem w tym, ¿e nie
mieli nawet koszulek, a by³a
zima. Szed³em z koleg¹, roz-
dzielaliœmy ich i zadzwonili-
œmy po pomoc, po pogoto-

wie i policjê - relacjonuje Kor-
nel.

Przyznaje, ¿e podobnych
sytuacji ma wiêcej. Reaguje,
bo inaczej nie umie. Czy siê
boi, ¿e sam mo¿e podczas
takiej interwencji ucierpieæ?

- My jako stra¿acy i w ogóle
s³u¿by mundurowe sk³adamy
przysiêgê. Wiemy, ¿e coœ
mo¿e siê nam staæ, ale jeste-
œmy po to, ¿eby pomagaæ.
Mam œwiadomoœæ, ¿e najlep-
szy ratownik to ¿ywy ratow-
nik, wiêc za ka¿dym razem
szybko oceniam sytuacjê. To
s¹ wyuczone reakcje. S¹
oczywiœcie takie sytuacje, ¿e
coœ mo¿e siê Ÿle potoczyæ,
ale po to w³aœnie mamy szko-
lenia, ¿eby tego unikn¹æ.

Dodaje, ¿e za ka¿dym ra-
zem robi szybki bilans poten-
cjalnych zysków i strat.

- Je¿eli ktoœ wyrzuca pa-
pierek na chodnik, ale final-
nie mo¿e siê na mnie rzuciæ
za zwrócenie uwagi, to od-
puszczam. Taki papierek to
jest szkoda ma³ej wagi. Rea-
gujê, gdy widzê, ¿e na-
prawdê trzeba. Za ka¿dym
razem oceniam sytuacjê. Je-
œli ju¿ jednak podejmê de-
cyzjê na tak, to pomagam -
t³umaczy.

Spełnia marzenie dziecka

Kornel Rumik do stra¿y tra-
fi³ trochê przez przypadek.
Mia³ 15 lat, gdy podczas jed-
nej z rozmów z rodzicami
okaza³o siê, ¿e mama bar-
dzo by chcia³a, ¿eby by³
stra¿akiem i udziela³ siê cha-
rytatywnie. M³ody ch³opak
wzi¹³ sobie do serca prag-
nienie mamy. Uczy³ siê wte-
dy w Œwidwinie w szkole za-
wodowej. Mia³ zostaæ kucha-
rzem.

- Od dziecka jednak
ci¹gnê³o mnie do wojska.
To by³o jedno z najwiêk-
szych marzeñ. Najpierw
zapisa³em siê jednak do
m³odzie¿owej dru¿yny
po¿arniczej w Ochotniczej
Stra¿y Po¿arnej  Siedlice
w Gorzowie. To coœ po-
równywalnego do harcer-
stwa. Przygotowuje siê
tam do bycia przysz³ym
stra¿akiem, poznaje zasa-
dy udzielania pierwszej
pomocy przedmedycznej,
zapoznaje ze sprzêtem
po¿arniczym i bierze
udzia³ w zawodach sporto-
wych - opowiada Kornel. 

W miêdzyczasie by³ rów-
nie¿ w OSP w Deszcznie
oraz OSP Rzepczyno. Obec-
nie, po ukoñczeniu 18. roku
¿ycia, ju¿ jako stra¿ak konty-
nuuje s³u¿bê w OSP w Sied-
licach. I spe³nia swoje 

dzieciêce marzenie - od
wrzeœnia s³u¿y w armii.

- Docelowo chcia³bym sko-
ñczyæ szko³ê œredni¹ i stu-
dia, ¿eby byæ w wojsku ra-
townikiem medycznym.
Stra¿akiem jestem charyta-
tywnie, ale to wojsko jest
moim przeznaczeniem - wy-
jaœnia.

Nie tylko służba

Zape³nione s³u¿b¹ w stra¿y
i wojsku ¿ycie nie pozosta-
wia m³odemu mê¿czyŸnie
wiele czasu dla siebie. Przy-
znaje, ¿e rodzice trochê
maj¹ z tym problem, bo wi-
duj¹ syna rzadko. - Ale s¹
dumni - przekonuje.

19-latek s³u¿y w wojsku,
stra¿y po¿arnej, w wolnych
chwilach gotuje, ale najbar-
dziej odreagowuje trudne sy-
tuacje w ogrodzie. - Kocham
ogrodnictwo, zawsze lubi³em
kwiaty, lubiê w ogrodzie byæ
sam i popracowaæ z roœlinka-
mi.

Nie uwa¿a siê za bohatera,
chocia¿ gdy przeczyta³ na
jednym z gorzowskich portali
pod artyku³em o akcji rato-
wania kobiety komentarz, ¿e
jego mama ma wspania³ego
syna, by³ wzruszony. Twier-
dzi, ¿e warto spe³niaæ ma-
rzenia i pomagaæ.

- Nie kalkulujê, czy mnie
siê ta pomoc op³aca. Je¿eli
moje dzia³anie ma komuœ
wyjœæ na dobre, to jest naj-
lepsze. To we mnie zostaje i
kszta³tuje charakter. I bêdê
pomaga³ - zapewnia. I zaraz
dodaje, ¿e nie tylko on
zas³uguje na pochwa³ê. 

- Wszystkim stra¿akom na-
le¿y gratulowaæ, bo nie tylko
gasimy po¿ary, ale podtrzy-
mujemy nasze polskie trady-
cje, pe³ni¹c s³u¿bê podczas
ró¿nych wydarzeñ. My po
prostu po to jesteœmy, ¿eby
pomagaæ - koñczy.

MAJA SZANTER

Kornel Rumik służy w wojsku, straży pożarnej, a w wolnych chwilach gotuje i pracuje w ogrodzie
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Reaguje, bo inaczej nie umie
- My stra¿acy i wszystkie s³u¿by mundurowe mamy z ty³u g³owy, ¿e coœ mo¿e siê staæ, ale jesteœmy po to, ¿eby pomagaæ - mówi Kornel Rumik.

Stra¿ak, który ratuje nie tylko od po¿arów.

Miał 15 lat, gdy podczas jednej 
z rozmów okazało się, że mama

bardzo by chciała, żeby był strażakiem
i udzielał się charytatywnie.
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- Tê metodê stosujemy przy
przerzutach nowotworu do
w¹troby lub przy pierwotnych
guzach w¹troby - mówi dr n.
med. Micha³ Raæ, kierownik
Zak³adu Diagnostyki Obrazo-
wej i Radiologii Interwencyj-
nej w Wielospecjalistycznym
Szpitalu Wojewódzkim w Go-
rzowie Wlkp.

Pod kontrolą obrazową

Dr Micha³ Raæ ma na swoim
koncie ju¿ kilka takich zabie-
gów. To byli pacjenci poradni
onkologicznej przy gorzow-
skim szpitalu. Wszyscy byli
najpierw chorzy na raka jelita
grubego, który da³ przerzuty
w³aœnie do w¹troby.

Wskazania do zabiegu ter-
moablacji, to trudne do ope-
racyjnego usuniêcia ogniska
nowotworu. Termoablacja
jest najlepsza równie¿ w sy-
tuacji, gdy guzy s¹ rozmiesz-
czone w ró¿nych czêœciach
w¹troby. 

- Ca³ej w¹troby nie mo¿na
usun¹æ. Nawet gdyby cho-
dzi³o o jeden p³at w¹troby, to
wymaga zaawansowanych
technik - trzeba zrobiæ embo-
lizacjê w¹troby a póŸniej cze-
kaæ a¿ p³at przeroœnie -
t³umaczy dr Micha³ Raæ.

Termoablacjê wykonuje siê
równie¿ w sytuacji, gdy w
trakcie cykli chemioterapii
ogniska nowotworu przestaj¹
na ni¹ reagowaæ lub reaguj¹
s³abo. Wtedy nale¿y zmini-
malizowaæ masê guza a
szczególnie ogniska przerzu-
towe. Chemioterapia wtedy
znów jest skuteczna.

Termoablacja polega na
„wypalaniu” guza pod kon-
trol¹ USG lub tomografu
komputerowego. Precyzyjnie
bezpoœrednio do guza wpro-
wadza siê sondê wielkoœci
ig³y a nastêpnie wykorzystuje
siê przenoszone przez ni¹
ciep³o do zniszczenia komó-
rek nowotworowych.

Kwalifikują specjaliści

Zabieg jest wykonywany
pod znieczuleniem ogólnym.
Ta metoda jest ma³o inwazyj-
na wiêc bezpieczna dla pa-
cjentów w ró¿nym stanie kli-
nicznym i z ró¿nym stopniem
zaawansowania nowotworu.
Termoablacja nie jest jednak
alternatyw¹ dla tradycyjnych
operacji i w ¿aden sposób ich
nie zast¹pi.

Dla kogo ta metoda jest naj-
lepsza decyduje komisja on-
kologiczna albo - tak jak w
przypadku gorzowskiego
szpitala - zespó³ chirurgiczno-
onkologiczno-radiologiczny,
czyli lekarze z tych trzech od-
dzia³ów.

Termoablacja, to nie jedyna
nowoœæ wprowadzona w go-
rzowskim Zak³adzie Diagno-
styki obrazowej. Radiolodzy

na swoim koncie maj¹ te¿
unikatowe badania. Przypo-
mnijmy, dziêki urografii Rezo-
nansu Magnetycznego (uro -
MR) uda³o siê zdiagnozowaæ
trzyletniego pacjenta.

Ch³opiec mia³ wrodzon¹
wadê uk³adu moczowego.
D³ugo nie mo¿na mu pomóc.
Uro - MR to nowoczesna me-
toda umo¿liwiaj¹ca nieinwa-
zyjne badanie uk³adu moczo-
wego. Pozwala oceniæ
wszystkie elementy uk³adu
moczowego: po³o¿enie, wiel-
koœæ i kszta³t nerek oraz drogi
moczowe na ca³ej d³ugoœci.
W celu uzyskania obrazów
stosuje siê dwie techniki: sta-
tyczn¹ i dynamiczn¹ jedno-
czeœnie, co umo¿liwia pe³n¹
diagnostykê i ocenê funkcjo-
nowania uk³adu moczowego.

W ubieg³ym roku przy po-
mocy rezonansu magnetycz-
nego uda³o siê szybko i bez-
inwazyjnie zdiagnozowaæ
przyczyny bólu brzucha u na-
stoletniej pacjentki. Na pe-
diatriê trafi³a 17-latka z silny-
mi bólami brzucha i wysokimi
wskaŸnikami zapalnymi. Ba-
danie USG pokaza³o, ¿e
œcianki jelita cienkiego s¹
mocno pogrubione.

Bezpiecznie i bez bólu

Zazwyczaj, ¿eby dobrze
obejrzeæ zmiany w jelicie,
trzeba zrobiæ gastroskopiê
lub kolonoskopiê. Lekarze
postanowili jednak wykorzys-
taæ do diagnostyki rezonans
magnetyczny.

Dziêki takiemu badaniu szyb-
ciej mo¿na znaleŸæ przyczynê
choroby, a - wiadomo - szybka
diagnostyka to szybsze i bar-
dziej skuteczne leczenie.

Rezonans magnetyczny to
jedna z najbezpieczniejszych
metod diagnozowania. - Je-
dyny mankament to d³ugi
czas badania - mówi dr Mi-
cha³ Raæ. 

Radiolodzy z gorzowskiego
szpitala ca³y czas te¿ prze-
prowadzaj¹ zabiegi urolo-
giczne. - Pacjentów nie bra-
kuje - mówi dr Micha³ Raæ.
Chodzi o embolizacjê ¿yla-
ków powrózka nasiennego.
Jest to metoda niechirurgicz-
nego leczenia tego schorze-
nia. Wykonywana jest w gabi-
necie radiologicznym w znie-
czuleniu miejscowym.
Pacjent dziêki temu jest krót-
ko hospitalizowany. Nie ma
¿adnych ciêæ, powik³añ.
Mo¿na powiedzieæ, ¿e po go-
dzinie pacjent jest wyleczony
- t³umaczy dr Micha³ Raæ. 

Na swoim koncie maj¹ te¿
ju¿ embolizacje nerek. - Wy-
konuje siê j¹ w przypadku gu-
za krwawi¹cego albo przeto-
ki. Polega na uszczelnieniu
uszkodzonego naczynia
krwionoœnego - dodaje.

WSZW W GORZOWIE

Termoablację stosujemy przy przerzutach nowotworu do wątroby lub przy pierwotnych guzach wątroby - mówi dr n. med.
Michał Rać, kierownik Zakładu Diagnostyki Obrazowej i Radiologii Interwencyjnej w gorzowskim szpitalu
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Dr n. med. Michał Rać z zespołem przygotowują pacjenta do zabiegu termoablacji guzów wątroby
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Zabieg jest wykonywany pod znieczuleniem ogólnym
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Radiolodzy wprowadzają nowe metody leczenia 
Gorzowski szpital wykorzystuje termoablacjê do walki z guzami w¹troby. Zabieg polega na wprowadzeniu sondy (wielkoœci ig³y) bezpoœrednio do
guza i ,,wypalania’’ go za pomoc¹ ciep³a.
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- Czym jest wypalenie za-
wodowe?

- Dynamiczne zmiany w
œwiecie oraz narastaj¹cy
stres powoduj¹, ¿e coraz
czêœciej dopada nas wypale-
nie zawodowe. Nie pojawia
siê ono z dnia na dzieñ, ni-
czym przeziêbienie. Jest
procesem, który doprowadza
do stopniowego wyczerpania
psychicznego, emocjonalne-
go, a tak¿e fizycznego. Jak
mo¿emy przeczytaæ w wy-
tycznych Œwiatowej Organiza-
cji Zdrowia, wypalenie zawo-
dowe zosta³o sklasyfikowane
jako syndrom wynikaj¹cy z
„chronicznego stresu w miej-
scu pracy, którego nie uda³o
siê skutecznie opanowaæ”.
Oznacza to nic innego jak to,
¿e czêsto cierpimy w ciszy,
zak³adaj¹c maskê i udaj¹c, ¿e
wszystko jest dobrze.
- Jakie pierwsze sygna³y
powinny nas zaniepokoiæ?

- Jeœli jesteœmy ma³o aser-
tywni, brakuje nam pewnoœci
siebie i wiary w posiadane

kompetencje oraz mamy za-
pisane w sobie d¹¿enie do
perfekcjonizmu, to jest du¿e

prawdopodobieñstwo, ¿e ten
problem mo¿e dotkn¹æ rów-
nie¿ nas. Badacze z Uniwer-

sytetu Winona State trafnie
podzielili wypalenie zawodo-
we na piêæ etapów: etap
miesi¹ca miodowego, po-
cz¹tki stresu w pracy, prze-
wlek³y stres, wypalenie za-
wodowe i na koñcu wypale-
nie nawykowe. Podczas
ostatniej fazy doœwiadczamy
ju¿ sta³ego obni¿enia nastro-
ju, lêków, ci¹g³ych proble-
mów natury psychicznej,
emocjonalnej oraz fizycznej,
depresji, nerwicy i ró¿nego
rodzaju bólów, blokad w cie-
le.  Warto nadmieniæ, ¿e od
stycznia 2022 roku z powodu
wypalenia zawodowego le-
karz mo¿e wypisaæ zwolnie-
nie L4 pomagaj¹ce nam
wróciæ do formy.
- Jak z nim walczyæ?
- Najproœciej by³oby od sa-

mego pocz¹tku wyznaczyæ
sobie i innym granice, nie
braæ na barki zbyt wielu obo-
wi¹zków, aby zaskarbiæ so-

bie akceptacjê. Nale¿y pra-
cowaæ nad w³asn¹ mark¹
osobist¹, wierz¹c w siebie i
bêd¹c pewnym swoich
umiejêtnoœci. Wszystkie te
wymienione rzeczy to nic in-
nego, jak kompetencje miêk-
kie. S¹ one baz¹ naszych
sukcesów, ale przede
wszystkim pomagaj¹ nam
nie „spalaæ siê” oraz budo-
waæ zdrowe relacje z samym
sob¹, a tak¿e z otoczeniem
zawodowym czy bizneso-
wym. Warto te¿ od pocz¹tku
kariery zawodowej nauczyæ
siê technik oddechowych, re-
laksacyjnych i pracy z emo-
cjami. Obserwuj¹c i znaj¹c
siebie mo¿na szybciej zo-
rientowaæ siê, ¿e coœ z³ego
zaczyna siê z nami dziaæ. Im
szybciej zauwa¿ymy sym-
ptomy, tym szybszy i mniej
bolesny bêdzie powrót do
pe³ni zdrowia.

DOROTA WALDMANN

- Często cierpimy w ciszy - słyszymy od Justyny Krajewskiej
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Stopniowo wyczerpuje nasz organizm
Trzy pytania do Justyny Krajewskiej, trenerki pracy nad inteligencj¹ emocjonaln¹ i kompetencjami miêkkimi, wyk³adowcy akademickiego

- Sk¹d pochodz¹ alpaki?
- Z Ameryki Po³udniowej.

Mieszkaj¹ w górach Andach,
czyli Boliwii, Chile, Peru i Ek-
wadorze. S¹ to najmniejsze
z wielb³¹dowatych. W Polsce
s¹ hodowane od 18 lat. Al-
paki maj¹ ³agodne i spokojne
usposobienie, s¹ ciekawskie
i zarazem p³oche. Ka¿dy no-
wy dŸwiêk potrafi je
wyp³oszyæ.

- Ile alpak ma pani w swo-
jej hodowli?

- Mam czterech ch³opaków
- Elvisa, Edka, Luisa i Pedru-
sia. 
- Maj¹ podobne tempera-
menty? 

- Tak naprawdê ka¿dy z
nich jest inny. Elvis jest taki
trochê „wycofany”, delikatny
i ma nadwra¿liwoœæ na do-
tyk. Czym to siê objawia?
Nie lubi, gdy g³aszcze siê go
delikatnie. Zupe³nym prze-
ciwieñstwem jest jego brat
Edek, który jest zawsze
pierwszy przy goœciach.
Edzio to straszny ³akom-
czuch. Jest tak¹ optymis-
tyczn¹ alpak¹. Z kolei Luis
jest wywa¿ony, weso³y i
równie¿ bardzo ³akomy, ale
jeszcze Edzia nie przebi³.
Najm³odszy w tym gronie
jest Pedruœ, który lubi za-
czepiaæ i podgryzaæ pozos-
ta³e alpaki. Ka¿dy z nich jest
inny, ale mimo wszystko jest
to stado. Alpaki s¹ zwierz-
êtami stadnymi i nie mo¿na
posiadaæ tylko jednej,
musz¹ byæ co najmniej
dwie. 

- Czym siê ¿ywi¹? 

- Przede wszystkim traw¹ i
sianem oraz peletem witami-
nowym. Takim przysmakiem,
który bardzo lubi¹, jest mar-
chewka. Dodatkowo w zimie
jedz¹ równie¿ choinki - jod³y
i œwierki. 
- Ile ¿yj¹?
- 25 lat. 
- S¹ wymagaj¹cym
zwierzêtami w codziennym
utrzymaniu?

- Nie, jeœli nic z³ego siê nie
dzieje. Problem pojawia siê,
gdy zwierzêta potrzebuj¹
weterynarza. Tak naprawdê
na chwilê obecn¹ mamy w
Polsce tylko dwie kliniki we-
terynaryjne, które zajmuj¹
siê alpakami. Obie s¹ w oko-

licach Warszawy. W pobli¿u
nie ma nikogo chêtnego, kto
chcia³by „nauczyæ siê” alpak.
Jest bardzo ma³o specjalis-
tów w tym zakresie. Po alpa-
ce tak naprawdê nie widaæ,
¿e choruje. Gdy zwierzê jest
chore, traci swoj¹ wagê, a
przez to, ¿e alpaki maj¹ bar-
dzo du¿o we³ny, nie jesteœmy
w stanie tego dostrzec. 

- Sk¹d zrodzi³ siê pomys³
na prowadzenie hodowli
alpak?

- Zainspirowa³ mnie mój
promotor na studiach, który
dwadzieœcia lat temu za-
chêci³ mnie do zapoznania
siê z tematem alpak. Po
zg³êbieniu wiedzy na ten te-

mat stwierdzi³am, ¿e s¹ to
bardzo fajne zwierz¹tka…
Wówczas prowadzi³am z
tat¹ hodowlê owczarków
kaukaskich. Po dwóch la-
tach, zupe³nie przypadkowo,
natrafi³am na artyku³ o po-
wstaniu w Polsce pierwszej
hodowli alpak w Bójence.
Pojecha³am tam i jeszcze
bardziej zakocha³am siê w
alpakach, ale wtedy to jesz-
cze nie by³ dla mnie odpo-
wiedni czas na zak³adanie
hodowli. 
- A kiedy przyszed³? 
- W trakcie pandemii, gdy

pracowa³am zdalnie. Poje-
cha³am na kurs do Krakowa,
jeszcze bardziej siê na-

krêci³am i tak to siê zaczê³o.
Zrezygnowa³am z pracy i
skupi³am siê wy³¹cznie na
alpakach. 

- I zaszczepi³a pani
mi³oœæ do tych zwierz¹t
ca³ej rodzinie…

- Tak, ca³a rodzina jest za-
anga¿owana w hodowlê.
Córka robi magnesy z alpa-
kami, a moja mama z za-
przyjaŸnion¹ kole¿ank¹
dziergaj¹ alpakowe maskot-
ki. 

- Kto was odwiedza?
- Rodziny z dzieæmi, dzieci

niepe³nosprawne, m³odzie¿,
doroœli, seniorzy. Tak na-
prawdê nie ma regu³y. Nasz
najmniejszy goœæ mia³ dwa
miesi¹ce i co ciekawe, sam
karmi³ alpakê i wiedzia³, ¿e
karmi. Goœcie, którzy nas
raz odwiedzili, zawsze wra-
caj¹. U nas nie ma nudy i
jest zawsze weso³o. 
- Wasza weso³a gromad-
ka jeŸdzi równie¿ w teren? 

- Tak, odwiedzamy ¿³obki i
przedszkola. Staram siê,
aby zajêcia dla dzieci by³y
ciekawe oraz zachêcaj¹ce
do wspólnej zabawy i nauki.
Jest mi naprawdê mi³o, gdy
po jakimœ czasie wracam do
danej placówki, a dzieci na-
dal pamiêtaj¹ tak wiele rze-
czy o alpakach z poprzed-
niego spotkania. JeŸdzimy
tak¿e na urodziny czy ró¿ne-
go rodzaju festyny po oko-
licznych miejscowoœciach. 
- Jak alpaki znosz¹ pod-
ró¿ samochodem?

- S¹ tak wyæwiczone, ¿e
jak tylko otwieram samo-

chód, to od razu wskakuj¹,
k³ad¹ siê i ca³¹ drogê le¿¹. 
- Coraz popularniejsza
staje siê alpakoterapia. Na
czym polega?

- Jest terapi¹ wspoma-
gaj¹c¹. Niestety, jest
trochê pomijana kosztem
dogoterapii, czy hipotera-
pii, które s¹ przoduj¹cymi
nurtami. Alpakoterapia w
sposób bardzo delikatny
wkracza do œwiata dzieci.
Dziecko, które mo¿e samo
nakarmiæ alpakê, czuje siê
dowartoœciowane, staje siê
bardziej otwarte i pewniej-
sze siebie. Poza tym kon-
takt z alpak¹ wytwarza en-
dorfiny. Przyje¿d¿aj¹ do
nas dzieci, które boj¹ siê
zwierz¹t i ju¿ na sam ich
widok krzycz¹. Po kilku ta-
kich wizytach te dzieci po-
trafi¹ same podejœæ do al-
paki, pog³askaæ j¹ i nakar-
miæ.

- Jest to terapia równie¿
dla osób doros³ych?

- Oczywiœcie, ¿e tak. Alpa-
ki s¹ takim œwietnym „od-
stresowywaczem”. Ju¿ sa-
mo patrzenie na alpaki wy-
wo³uje uœmiech. Odwiedzaj¹
nas panie, które pracuj¹ na
co dzieñ na kasie. Poprzez
kontakt z alpakami relaksuj¹
siê i nabieraj¹ chêci, ¿eby
pójœæ znowu do pracy. Nie
oszukujmy siê, wszyscy
¿yjemy w pêdzie i stresie.
Staramy siê, aby nasi goœcie
po przekroczeniu bramki
czuli siê u nas swobodnie i
byli zrelaksowani. 
- Dziêkujê za rozmowê.

- Mam czterech chłopaków - cieszy się Ewa Faściszewska
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Samo patrzenie wywołuje uśmiech 
Z Ew¹ Faœciszewsk¹, w³aœcicielk¹ hodowli alpak „Alpaki to tu”, rozmawia Dorota Waldmann



�10 Maj 2023 r.opInIE

Wojnê tê wywo³a³y Niem-
cy, które opêtane ideologi¹
narodowego socjalizmu
chcia³y ostatecznie zapano-
waæ nad innymi narodami w
ramach rzekomo nale¿nej
im przestrzeni rozwoju „für
Übermenschen”. Najstarsze
dzisiaj pokolenie seniorów,
naszych babæ, dziadków i
pradziadków oraz rodziców,
najboleœniej pamiêta boles-
ne czasy tej niemieckiej
wojny, a nastêpnie sowiec-
kich i stalinowskich przeœla-
dowañ. Dzisiejsi seniorzy,
których nazywamy Dzieæmi
Wojny, wspominaj¹, jak z
utêsknieniem oczekiwali za-
koñczenia dzia³añ wojen-
nych, tu³aczki, biedy i po-
niewierki. Przypominaj¹ so-
bie, jak to wiosn¹ 1945 r.
wracali z przymusowych ro-
bót z Niemiec, i boleœnie
pamiêtaj¹ przesiedlenia
swych rodzin z Syberii i
obozów oraz z utraconych
polskich Kresów Wschod-
nich na odzyskane Ziemie
Zachodnie i Pó³nocne.

Tutaj, na zachodzie, za-
stali zwa³y gruzu oraz
spl¹drowane poniemieckie
mieszkania w miastach, a
na wsi puste spi¿arnie i
brak wszystkiego do nor-
malnego ¿ycia. Wraz ze
swymi umêczonymi wojn¹
dzieæmi, na gruzach znisz-
czonej Polski, zaczynali
wtedy wszystko od nowa.
Dla wielu dzieci na konty-
nuowanie szkolnej nauki
by³o ju¿ za póŸno, i te zos-
tawa³y na gospodarce lub
po prostu sz³y do pracy za
doros³ych, a do szko³y po-
sy³ano raczej te najm³od-
sze. Dziesi¹tki milionów
Polaków by³o skrzywdzo-
nych przez niemieck¹
wojnê. Przynajmniej ok.
dwóch milionów z nich
¿yje jeszcze wœród nas -
to nasze babcie i nasi
dziadkowie. Wszyscy oni
nie doczekali siê 
zadoœæuczynienia od
sprawców ich krzywd,
nieszczêœæ i biedy. Wiele
osieroconych dzieci nawet
ju¿ po wojnie nie wiedzia³o,
gdzie s¹ ich rodzice, a nie-
które z nich nie mia³o nawet
pojêcia, jak siê nazywaj¹ i
sk¹d pochodz¹. W Gorzo-
wie przytu³ki i sierociñce
by³y wówczas przepe³nione.
W dodatku panowa³ stali-
nizm, przeœladowania UB i
bieda, a spo³eczeñstwo by³o
zastraszone. 
Dzisiaj, w 78. rocznicê
podpisania przez Niem-
ców kapitulacji, przypo-
mnê, ¿e straty materialne
Polski z powodu
wywo³anej przez Niemcy
wojny i niewoli by³y
ogromne i siêga³y ok. 80%
naszego narodowego

maj¹tku. Pamiêtajmy, ¿e w
wyniku II wojny œwiatowej
zniszczono nam ponad 162
tys. budynków mieszkal-
nych i 353 876 zagród wiej-
skich, 14 tys. fabryk, ponad
84 tys. warsztatów rze-
mieœlniczych oraz 968 tys.
gospodarstw domowych,
zdewastowano 72% zabu-
dowy mieszkalnej i 90% za-
bytków. Niemcy ukradli nam
ponad 500 tys. dóbr kultury
narodowej, zrujnowali na-
sze muzea, teatry, kina i do-
my kultury, koœcio³y oraz
biblioteki, zniszczyli lub
ukradli 22 miliony naszych
ksi¹¿ek. Straty wojenne
Warszawy siêgnê³y 85%, co
wg kursu z 2004 r. wynosi³o
54 miliardy dolarów. Stolicê
Polski zamieniono w ha³dy
gruzu. 

Niemieccy okupanci zruj-
nowali nam wiêkszoœæ
szkó³, uniwersytetów, szpi-
tale, oœrodki zdrowia i sana-
toria. Zniszczyli  65% prze-
mys³u chemicznego, 60%
elektrotechnicznego, ponad
55% odzie¿owego, 53%
spo¿ywczego i 48% metalo-
wego, a z cudem ocala³ych
naszych fabryk Niemcy i
Rosjanie wywieŸli najlepsze
maszyny oraz niezbêdne do
produkcji surowce. Znisz-
czono tak¿e polskie rolnic-
two, ukradziono nasze
byd³o i inne zwierzêta gos-
podarcze. Zagrabiono lub
zniszczono nam 2465 loko-
motyw, 6250 wagonów, 64
statki, 5948 km torów kole-
jowych, 47 767 metrów
bie¿¹cych mostów i wiaduk-
tów oraz 14 900 km dróg o
twardej nawierzchni. To tyl-
ko niewielki wycinek z kata-
logu zniszczeñ wojennych
Polski. Powo³ane po II woj-
nie œwiatowej Biuro Od-
szkodowañ Wojennych przy
Radzie Ministrów oszaco-
wa³o w 1947 roku wartoœæ
tych strat wojennych nasze-
go kraju powsta³ych w wyni-
ku okupacji i dzia³añ wojen-
nych Niemiec (wg cen z
2014 r.) na ok. 850 miliar-
dów dolarów.  

Pod okupacj¹ niemieck¹
œmieræ ponios³o ok. 5,2 mi-
liona polskiej ludnoœci, w
tym ponad po³owa narodo-
woœci polskiej i ponad 2 mi-
liony narodowoœci ¿ydow-
skiej. Zginê³o wówczas 2,2
miliona polskich dzieci, w
tym milion ¿ydowskich, kil-
kaset tysiêcy zosta³o okale-
czonych fizycznie i psy-
chicznie, a prawie 1,5 milio-
na dzieci zosta³o
osieroconych. Dzieci i do-
ros³ych wyniszczano
g³odem oraz ciê¿k¹ prac¹
fizyczn¹; by³y poniewierane
i upokarzane. Niemcy pod-
czas wojny ukradli polskim
matkom do germanizacji

ponad 200 tys. dzieci, z któ-
rych tylko 10-15% powróci³o
do Polski. Dzieci by³y te¿ re-
presjonowane w obozach
zag³ady, a tak¿e wywo¿one
z rodzinami na Syberiê, w
g³¹b Rosji czy do Kazach-
stanu. Przesiedlane tam w
bydlêcych wagonach
prze¿y³y koszmar w warun-
kach ur¹gaj¹cych wszelkim
zasadom sanitarnym, umie-
raj¹c z zimna i g³odu.

W powstaniu warszaw-
skim od 1 sierpnia 1944 r.,
bohaterska ludnoœæ stolicy
zbrojnie walczy³a o wyzwo-
lenie przez 63 dni, a Niem-
cy w odwecie wymordowali
wtedy ok. 200 tys. jej miesz-
kañców, spoœród których
du¿¹ czêœæ stanowi³y dzie-
ci. 550 tys. warszawiaków i
100 tys. osób spoza War-
szawy wywieziono wówczas
na roboty do Niemiec, do
obozów koncentracyjnych i
do Generalnej Guberni do
unicestwienia. Niemcy po-
stanowili, ¿e narody polski i
¿ydowski mia³y przestaæ ist-
nieæ.

Do szczególnego bestial-
stwa dosz³o w niemieckim
obozie koncentracyjnym
przy ul. Przemys³owej w
£odzi - w jedynym takim
obozie w okupowanej Euro-
pie - gdzie ok. 10 tys. pol-
skich dzieci by³o zmusza-
nych do ciê¿kiej pracy.
Wyj¹tkowym okrucieñs-
twem Niemcy wykazali siê
wobec dzieci Zamojszczyz-
ny, wywo¿onych do rodzin
w III Rzeszy do germaniza-
cji. Pamiêtaæ musimy o
dzieciach w obozach, z ty-
si¹ca gett i powstania w
getcie warszawskim, z getta

³ódzkiego, o dzieciach za-
marzniêtych na Syberii oraz
w drodze na nieludzk¹ zie-
miê,  czy o tych uratowa-
nych przez gen. Andersa.
Pamiêtaæ bêdziemy tak¿e o
60 tys. mieszkañców war-
szawskiej Woli i Ochoty,
którzy zginêli w dniach 5-7
sierpnia 1944 r. w maso-
wych egzekucjach dokona-
nych przez niemieckie od-
dzia³y Heinricha Himmlera. 
Od wspó³czesnych Niemiec
musimy siê domagaæ na-
le¿nych nam odszkodowañ.
3 paŸdziernika 2022 r. polskie
Ministerstwo Spraw Zagranicz-
nych z³o¿y³o notê do niemiec-
kiego MSZ o podjêcie rozmów
dotycz¹cych reparacji i odszko-
dowañ za straty wojenne
spowodowane Polsce wsku-
tek niemieckiej agresji i
okupacji. 3 stycznia 2023 r.
rz¹d RFN odpowiedzia³ na
polsk¹ notê bardzo krótko:
„Sprawa reparacji i odszko-
dowañ za straty wojenne
pozosta³a zamkniêta, a rz¹d
RFN nie zamierza podejmo-
waæ negocjacji w tej spra-
wie”. Niemcy odpowiedzieli
nam w sposób arogancki,
nie podaj¹c ¿adnych argu-
mentów i podstawy praw-
nej.

W tych i w wielu innych
sprawach widaæ, ¿e nasi za-
chodni s¹siedzi prowadz¹
lekcewa¿¹c¹ politykê wo-
bec Polski i próbuj¹ nasz
kraj wmontowywaæ w swoj¹
strefê wasalnych wp³ywów.
Niemcy, jak i Francja, nie
chc¹ uznaæ, ¿e Polska oraz
inne kraje dawnego obozu
socjalistycznego wybi³y siê
na niepodleg³oœæ i wesz³y
na wy¿szy poziom rozwoju

okupiony ogromnym
wysi³kiem i poœwiêceniem.
Niemcom i Francuzom ta
rosn¹ca w si³ê grupa
pañstw, a przede wszystkim
Polska, zdecydowanie siê
nie podoba i  tego nie za-
mierzaj¹ uznaæ. 

Wiceminister spraw zagra-
nicznych Arkadiusz Mular-
czyk zapowiedzia³, ¿e w tej
sytuacji polski rz¹d sprawê
nale¿nych odszkodowañ od
Niemców umiêdzynarodowi.
Na konferencji w MSZ po-
wiedzia³, ¿e zwróci siê do
sekretarza generalnego
ONZ, przewodnicz¹cego
Zgromadzenia Ogólnego
ONZ oraz przewodnicz¹ce-
go Rady Praw Cz³owieka
ONZ z proœb¹ o nawi¹zanie
wspó³pracy i wsparcie
dzia³añ na rzecz uzyskania
przez Polskê odszkodowañ
wojennych od Niemiec za
straty spowodowane przez
nich w okresie II wojny
œwiatowej. Nasza Ojczyzna
by³a do niedawna zbyt
s³aba gospodarczo i za-
le¿na od s¹siadów - teraz
jest znacznie inaczej. Rz¹d
obecnie zaczyna dzia³aæ
stanowczo i w tej sprawie
wys³a³ ju¿ raport do 50 kra-
jów Rady Europy, NATO,
Unii Europejskiej i sekreta-
rza generalnego UNESCO
dotycz¹cy zniszczeñ i gra-
bie¿y maj¹tku oraz mordów
na polskich obywatelach.
Minister Mularczyk
oœwiadczy³, ¿e Polska
nigdy nie zrzek³a siê repa-
racji od Niemiec ani nie
otrzyma³a odszkodowañ
za straty wojenne, a w
zwi¹zku z tak nieprzychyl-
nym stanowiskiem Nie-
miec podjête bêd¹ kolejne
dzia³ania o charakterze
miêdzynarodowym. W za-
prezentowanym 1 wrzeœnia
2022 r. Raporcie o stratach
poniesionych przez Polskê
w wyniku agresji i okupacji
niemieckiej w czasie II woj-
ny œwiatowej 1939-1945 wy-
ceniono, ¿e ogólna kwota
tych strat wynosi 6 bilio-
nów 220 miliardów
z³otych. Minister kultury i
dziedzictwa narodowego,
wicepremier prof. Piotr Gli-
ñski 19 kwietnia br., w 80.
rocznicê wybuchu powsta-
nia w getcie warszawskim,
przekaza³ prezydentowi
Niemiec Frankowi-Waltero-
wi Steinmeierowi ten¿e do-
kument. Wicepremier prze-
kaza³ prezydentowi Niemiec
równie¿ publikacjê poœwi-
êcon¹ polskim stratom wo-
jennym w kulturze, których
Niemcy dotychczas nam nie
wyrówna³y. Wicepremier
Gliñski w wywiadzie powie-
dzia³, ¿e pañstwo polskie
nie ustanie w odzyskiwaniu
ponad 500 tys. polskich dó-

br kultury i sztuki, które Nie-
mcy wywieŸli z naszego
kraju w tysi¹cach wagonów.
W Niemczech dalej funkcjo-
nuje wiele bogatych rodów
nale¿¹cych dawniej do
NSDAP i do SS, które doro-
bi³y siê miliardów na po-
twornoœciach pope³nionych
przez III Rzeszê, a czêsto
przeciw ¯ydom i Polakom
(zob. D. de Jong, Nazisto-
wscy miliarderzy. Mroczna
historia najbogatszych prze-
mys³owych dynastii
Niemiec, Katowice 2023).

Polskie MSZ Raport w
jêzyku angielskim, w marcu
2023 r., wys³a³o do Kongre-
su Stanów Zjednoczonych
oraz do parlamentów UE z
proœb¹ o wsparcie. Sprawa
reparacji i odszkodowañ
dla Polski od Niemiec to
szeroko zakrojona akcja
dyplomatyczna; jest ona
prowadzona na szerok¹
skalê informacyjnie, kon-
sekwentnie i do skutku. Do-
tychczasowa praktyka dy-
plomacji wskazuje, ¿e w
UE i wobec Niemców tylko
stanowcza postawa pol-
skiego rz¹du mo¿e przyno-
siæ oczekiwane efekty.
Wa¿nym atutem Polski dzi-
siaj jest jej wyj¹tkowo
dobra kondycja gospodar-
cza i finansowa na tle UE
mimo œwiatowego korona-
wirusowego kryzysu, a
tak¿e przoduj¹ca pozycja
naszej Ojczyzny w nowym
uk³adzie si³ kszta³tuj¹cym
siê w zwi¹zku z wojn¹ w
Ukrainie. 

„Je¿eli nie ma ¿adnej kary
za wywo³anie wojny, je¿eli
ktoœ, kto wywo³a³ wojnê, na
tej wojnie siê wzbogaci³ po-
przez wyzyskiwanie ludzi,
poprzez pracê przymu-
sow¹, zrabowa³ swojego
s¹siada, okrad³ i on do dzi-
siaj tak naprawdê nie po-
niós³ ¿adnej konsekwencji,
to jest to amoralne i to tak
naprawdê w mojej ocenie
w³aœnie jest zachêcaniem w
ogóle do wojen” - powie-
dzia³ w lipcu 2018 r. pose³, a
dzisiaj wiceminister spraw
zagranicznych A. Mular-
czyk. Na tê wypowiedŸ
wiceministra Mularczyka
nale¿y spojrzeæ nie tylko
wobec odszkodowañ dla
Polski od Niemiec, ale tak¿e
w szerszym kontekœcie
wspó³¿ycia miêdzynarodo-
wego, w tym te¿ z
uwzglêdnieniem wojny Ros-
ji przeciw Ukrainie. A w Pol-
sce? A w Polsce wiêkszoœæ
z nas czeka na niemieckie
zadoœæuczynienie za krzyw-
dy i straty wojenne uczynio-
ne Polakom przez Niemców
podczas II wojny œwiatowej!
Sprawiedliwoœci musi staæ
siê zadoœæ.

AUGUSTYN WIERNICKI

Wyniszczano głodem oraz ciężką pracą fizyczną
8 maja obchodzimy 78. rocznicê zakoñczenia barbarzyñskiej dla Polski II wojny œwiatowej. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsi-
ębiorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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- Za nami IX edycja ekolo-
gicznej akcji ,,Wymieñ Od-
pady na Kulturalne Wypa-
dy’’. Jak oceni pani tego-
roczn¹ zbiórkê?

- Bardzo dobrze. Co praw-
da zebraliœmy nieco mniej
butelek plastikowych ni¿
przed rokiem, ale mo¿e to
siê wi¹zaæ z tym, ¿e coraz
czêœciej siêgamy po opako-
wania wielorazowego u¿yt-
ku, nie kupujemy ju¿ w
ogromnych iloœciach napo-
jów czy wody w plastiku.
Je¿eli chodzi o stary sprzêt
elektroniczny, to tutaj pobili-
œmy wszelkie mo¿liwe rekor-
dy. Najlepiej zobrazuj¹ to
liczby. Przed rokiem by³o te-
go oko³o 7,2 ton, teraz jest
ponad 15 ton. 
- Ile uda³o siê rozdaæ bile-
tów i voucherów?

- Sporo. Mieliœmy do dys-
pozycji dwa tysi¹ce, niewiele
nam zosta³o. 
- Na ile ta akcja wp³ywa
edukacyjnie na lokaln¹
spo³ecznoœæ?

- Myœlê, ¿e w sposób istot-
ny. Podczas akcji mieliœmy
do dyspozycji wyj¹tkow¹
œmieciarkê edukacyjn¹ o na-
zwie ,,Miecia’’. Uczy ona se-
gregowania œmieci czy pro-
wadzonego recyklingu plasti-
kowych butelek. Nasze
centrum edukacji ekologicz-
nej cieszy³o siê bardzo
du¿ym zainteresowaniem. 
- To nie wszystko, bo
jedn¹ z atrakcji by³a ekolo-
giczna Masa Rowerowa.
By³ te¿ pokaz mody Recy-

kling Fashion Show, a na-
wet koncerty.

- Jak przyjechali rowerzy-
œci, to w pewnej chwili nie
wiedzia³am, czy ich wszyst-
kich pomieœcimy na du¿ym
przecie¿ placu Gorzowskie-
go Rynku Hurtowego. Wielu
z nich za³o¿y³o zielone ko-
szulki lub mia³o symbole
zwi¹zane z ekologi¹. Ka¿da
forma promocji jest tutaj
wa¿na, bo powoli zmienia
œwiadomoœæ  w nas wszyst-
kich. Marzy mi siê, ¿eby kie-
dyœ Gorzów sta³ siê ekolo-
gicznym miastem, zadba-
nym, w którym wszyscy
rozumieliby, ¿e ochrona œro-
dowiska jest w naszym inte-
resie.
- Na ile tego rodzaju akcje
wp³ywaj¹ na kszta³cenie
œwiadomoœci spo³ecznej w
kierunku ochrony œrodo-
wiska?

- Ta œwiadomoœæ roœnie z
roku na rok. Ludzie nie przy-
chodzili na rynek, ¿eby od-
daæ zu¿yty sprzêt i dostaæ bi-
let. Oni przychodzili, bo czuli,
¿e nie wolno wyrzucaæ tych
odpadów byle gdzie, nie wol-
no wywoziæ do lasu plastiko-
wych butelek czy puszek

aluminiowych. Rozmawia³am
z nimi i wielu powiedzia³o
wprost, ¿e bardzo im siê ta
akcja podoba. Nawet nie kal-
kulowali, ile mog¹ dostaæ
wejœciówek czy voucherów.
Przywozili tych odpadów na-
prawdê du¿o. 
- Co pani¹ najbardziej za-
skoczy³o podczas tego-
rocznej akcji?

- Wspania³a atmosfera oraz
du¿a aktywnoœæ wielu innych
instytucji, spó³ek miejskich,
które przy³¹czy³y siê do
wspó³pracy z nami pod
wspólnym has³em ,,Gorzów -
czyste miasto’’. Wiadomo, ¿e
Inneko to odpady i ekologia,
ale wspomnê choæby o MZK,
które promowa³o czyste po-

wietrze, czy S³owiance pro-
wadz¹cej edukacjê w zakre-
sie czystej wody. Uda³o siê
nas po³¹czyæ w jedn¹ ca³oœæ
i najwiêkszym sukcesem te-
go wszystkiego jest to, ¿e
nam to wysz³o. Oczywiœcie
najwiêksza w tym zas³uga
mieszkañców i wspomnia-
nych rowerzystów, bo bez
ich obecnoœci ca³a akcja nie
przynios³aby takich rezulta-
tów.  
- Co jest najwiêksz¹ si³¹
tego wieloletniego projek-
tu?

- To, ¿e akcja stale siê roz-
wija. W tym roku mieliœmy
dodatkowo warsztaty. Dzieci
mia³y sporo fajnych zajêæ,
uczy³y siê przyk³adowo roz-

bierania komputerów. Ale ja
bym po³¹czy³a ten projekt z
wieloma innymi, które reali-
zujemy ka¿dego roku. Ce-
lem wszystkich naszych
dzia³añ jest zachêcanie
mieszkañców do dba³oœci o
nasze miasto, o œrodowisko,
o utrzymywanie porz¹dku. I
ka¿da taka akcja to jest ce-
gie³ka w budowie czystego
Gorzowa.
- A jak wygl¹da obecnie

sytuacja z pozyskiwaniem
partnerów, którzy potem
przekazuj¹ bilety i vouche-
ry? Czy samo has³o ,, Wy-
mieñ Odpady na Kultural-
ne Wypady’’ jest wystar-
czaj¹c¹ przepustk¹ do
zdobywania fantów?

- Wydawa³oby siê, ¿e z
ka¿d¹ kolejn¹ edycj¹ powin-
no byæ ³atwiej, ale niestety,
panuj¹cy w tej chwili trudny
czas dla gospodarki ma te¿
prze³o¿enie na rozmowy z
firmami. Szczególnie wtedy,
kiedy ju¿ te firmy upad³y.
Mam tutaj na myœli g³ównie
ma³e lokale z bran¿y ga-
stronomicznej. A te, które
dzia³aj¹, czêsto maj¹ k³opo-
ty z wygospodarowaniem
nawet paru voucherów, ale
doskonale to rozumiemy i
jesteœmy pewni, ¿e jak sy-
tuacja siê poprawi, to po-
wróc¹ one do wspó³pracy z
nami. Pozyskaliœmy nato-
miast kilku wiêkszych spon-
sorów, którzy przekazali
datki finansowe i za nie ku-
piliœmy w bardzo mocno
promocyjnych cenach bilety
na ró¿ne wydarzenia.
Czêœæ wejœciówek otrzyma-
liœmy tak¿e bezp³atnie.
Wszystkim bardzo dziêkuje-
my. 
- Co teraz z zebranymi
odpadami?

- Wszystkie zostan¹ pod-
dane recyklingowi, czyli zo-
stan¹ przygotowane do po-
nownego u¿ycia. Stare
elektrosprzêty od razu z
placu pojecha³y do wyzna-
czonego miejsca, poniewa¿
recykler na bie¿¹co zbiera³
to, co ludzie przynieœli.
Plastik, puszki i makulatura
zosta³y dostarczone w od-
powiednie miejsca ju¿ przez
nas.  
- Dziêkujê za rozmowê.

Wszystkie zostaną poddane recyklingowi
Z Monik¹ Piaskowsk¹, dyrektorem ds. marketingu w Inneko, rozmawia Robert Borowy 

- Oprócz zimowego utrzy-
mania dróg do zadañ IN-
NEKO do³¹czy³o teraz
utrzymanie miejskiej ziele-
ni. Co dok³adnie wchodzi
w zakres umowy?
- Od pocz¹tku kwietnia IN-

NEKO RCS przejê³o do reali-
zacji  kompleksow¹ us³ugê
czystoœci i zieleni  oraz „Akcji
zima” w rejonie centrum oraz
utrzymania czystoœci, zieleni
oraz elementów ma³ej archi-
tektury w parkach Wiosny
Ludów, Kopernika, S³owia-
ñskim, Górczyñskim i 750-le-
cia. W ramach umowy
spó³ka jest zobowi¹zana do
utrzymania czystoœci chodni-
ków, œcie¿ek rowerowych,
placów, skwerów i alejek na
wy¿ej okreœlonym rejonie.
Dodatkowo us³uga obejmuje
odbiór odpadów z koszy
ulicznych oraz utrzymania
czystoœci przystanków MZK,
podlewania wskazanych ro-

œlin na terenie miasta oraz
drobnych bie¿¹cych napraw
ma³ej infrastruktury w ra-
mach ustalonego bud¿etu.
Umowa bêdzie obowi¹zy-
wa³a przez 24 miesi¹ce.

- Miasto liczy na tros-
kliw¹ opiekê nad zieleni¹ z
waszej strony. Jakiej sys-
tematycznoœci dzia³añ
mog¹ siê spodziewaæ go-
rzowianie? 

- We wstêpnym okresie
realizacji zadañ pracownicy
spó³ki skupili siê na monito-
ringu czystoœci oraz na
uporz¹dkowaniu terenów z
wszelkich zastanych odpa-

dów po objêciu terenu w
utrzymanie. Niezale¿nie od
powy¿szego pracownicy
spó³ki realizuj¹ zadania z za-
kresu utrzymania bie¿¹cego
ci¹gów pieszych, czyli za-
miatania mechanicznego,
odbioru odpadów z koszy
ulicznych i dba³oœci o czys-
toœæ parków, skwerów i przy-
stanków MZK na podstawie
harmonogramów. Zadania z
zakresu bie¿¹cej dba³oœci o
czystoœæ na rejonach opera-
cyjnych przewidziane s¹ do
codziennej realizacji, nato-
miast czêstotliwoœæ utrzyma-
nia zieleni zale¿na jest od re-
jonu operacyjnego oraz od
charakteru danego miejsca.
Ka¿dy park ma swój indywi-
dualny charakter i dopaso-
wane do niego oraz œciœle
okreœlone przez Miasto
czêstotliwoœci pielêgnacji
zieleni. W rejonie centrum
czynnoœci zwi¹zane z

pielêgnacj¹ zieleni bêd¹ pro-
wadzone w du¿ej mierze na
bie¿¹co. 
- Jakim sprzêtem w za-
kresie ca³orocznych zadañ
dysponuje spó³ka?

- Dysponujemy pojazdami
o s o b ow o - d o s t aw c z y m ,
ciê¿arowymi, ci¹gnikami rol-
niczymi oraz mikroci¹gnika-
mi z osprzêtem do utrzyma-
nia zieleni, czystoœci i „Akcji
zima” oraz specjalistycznymi
kosiarkami i zamiatarkami
chodnikowymi, a tak¿e i
sprzêtem pomocniczym.
Sprzêt to jednak nie wszystko,
gdy¿ najwa¿niejsi s¹ nasi pra-
cownicy. Bez nich ka¿da ma-
szyna czy sprzêt s¹
bezu¿yteczne. Zasób osobo-
wy spó³ki zosta³ wzmocniony o
33 osoby. Pracuj¹ one w sied-
miu ekipach i to dziêki ich pra-
cy oraz zaanga¿owaniu mo¿li-
wa jest realizacja nowej us³ugi.

MAJA SZANTER

Trzeba było odstać swoje w kolejce, żeby oddać stary sprzęt
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- Zasób osobowy spółki został wzmocniony o 33 osoby – mówi prezes Artur Pankowski
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Uzależnione to będzie od charakteru miejsca
Trzy pytania do Artura Pankowskiego, prezesa zarz¹du INNEKO RCS Sp. z o.o.
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Miejsce spotkania pozostaje
bez zmian, bêdzie to Filharmo-
nia Gorzowska, a sama konfe-
rencja zostanie poœwiêcona
nadchodz¹cym wyzwaniom w
naszym systemie energetycz-
nym, stanowi¹c oczekiwan¹
debatê i kompendium wiedzy
wobec wielkiego zainteresowa-
nia tym newralgicznym seg-
mentem gospodarki. 

Konferencja bêdzie II edycj¹
Forum Gospodarczego, które
w lutym ubieg³ym roku odby³o
siê pod nazw¹ „Silna Polska,
Siln¹ Gospodark¹”, gro-
madz¹c w Filharmonii Gorzow-
skiej pó³ tysi¹ca uczestników.
By³o to niew¹tpliwie znacz¹ce
wydarzenie gospodarcze, pod-
czas którego przedstawiciele
instytucji skupionych m.in. w
grupie PFR, przekazali uczest-
nikom informacje na temat
mo¿liwoœci wsparcia podmio-
tów gospodarczych i jednostek
samorz¹du terytorialnego.

- Skupiliœmy siê wtedy na
szerokim informowaniu lokal-
nych przedsiêbiorców o ist-
niej¹cych mo¿liwoœciach pozy-
skiwania wsparcia ze strony
podmiotów pañstwowych. By³o
to istotne, gdy¿ nasze rodzime
firmy bardzo ma³o korzysta³y
wówczas z tej pomocy a po
konferencji ta pomoc diametral-
nie wzros³a, co potwierdzi³o, ¿e
takie spotkania s¹ wa¿ne.
Wa¿ne równie¿ jest to, ¿e
w³aœnie nasze miasto jest gos-
podarzem tak istotnych wyda-
rzeñ. Obecnoœæ strategicznych
dla polskiej gospodarki pod-
miotów przynosi nam wielora-
kie korzyœci. I o to chodzi  - mó-

wi nam Jaros³aw Porwich, dy-
rektor II Forum Gospodarczego
i cz³onek Rady Nadzorczej
Agencji Rozwoju Przemys³u.

Tematyka tegorocznego wy-
darzenia dotyczyæ bêdzie fun-
damentalnego znaczenia, czyli
dywersyfikacji polskich Ÿróde³
energii oraz wdra¿anych roz-
wi¹zañ, skoncentrowanych na
osi¹ganiu optymalnego efektu
wytwarzania energii. Zapre-
zentowane zostan¹ realizowa-
ne projekty infrastrukturalne
wspieraj¹ce transformacjê
energetyczn¹, a tak¿e omówio-
ny zostanie stan wdra¿ania
bez-emisyjnych i niskoemisyj-
nych Ÿróde³ energii, w tym elek-
trowni j¹drowych i OZE. 

- Jesteœmy w okresie transfor-
macji energetycznej - zwraca

uwagê Krzysztof Kielec, pre-
zes Kostrzyñsko-S³ubickiej
Specjalnej Strefy Ekonomicz-
nej. - Wiadomo, ¿e musimy
odejœæ od kopalin, wêglowodo-
rów, poniewa¿ gaz i ropa w ob-
liczu polityki klimatycznej staj¹
siê niepo¿¹danymi Ÿród³ami
energii. Nasza koncentracja
zmierza w kierunku odnawial-
nych Ÿróde³ energii, przy czym
wiadomo, i¿ ta transformacja
jest bardzo kapita³och³onna.
Ponadto to du¿e wyzwanie w
kontekœcie technologicznym, a
do tego wszystkiego mamy sil-
ne lobby klimatyczno-œrodowi-
skowe. Pamiêtajmy te¿, ¿e no-
we rozwi¹zania s¹ zdecydowa-
nie dro¿sze od produkcji
energii z konwencjonalnych
Ÿróde³. Wszystko to dzieje siê

pod presj¹ czasu, przedstawia-
ne s¹ bardzo ambitne terminy -
podkreœla.

Udzia³ w przedsiêwziêciu po-
twierdzi³y ju¿ podmioty strate-
giczne dla rozwoju polskiej
gospodarki uczestnicz¹ce w
tym wyzwaniu, m.in. koncern
multienergetyczny PKN OR-
LEN, firmy zajmuj¹ce siê prze-
sy³em energii elektrycznej, ga-
zu ziemnego i ropy naftowej:
PSE, GAZ-SYSTEM, PERN, a
tak¿e Ministerstwo Rozwoju i
Technologii, Ministerstwo Kli-
matu i Œrodowiska, Agencja
Rozwoju Przemys³u, Polska
Agencja Rozwoju Przedsiêbior-
czoœci, NFOŒiGW oraz Miasto
Gorzów Wielkopolski. 

Obecnoœæ potwierdzili ju¿
m.in. Mateusz Berger - sekre-

tarz stanu w KPRM, pe³nomoc-
nik rz¹du ds. strategicznej in-
frastruktury energetycznej; Ire-
neusz Zyska, sekretarz stanu
w Ministerstwie Klimatu i Œro-
dowiska; pe³nomocnik rz¹du
ds. odnawialnych Ÿróde³ ener-
gii; Grzegorz Piechowiak, se-
kretarz stanu w Ministerstwie
Rozwoju i Technologii; Adam
Andruszkiewicz, sekretarz
stanu w KPRM; Cezariusz Le-
sisz, prezes ARP; Miko³aj
Ró¿ycki, wiceprezes PARP. 

Celem projektu bêdzie przy-
bli¿enie uczestnikom (m.in.
przedsiêbiorcom, samorz¹dow-
com, pracownikom administra-
cji rz¹dowej i samorz¹dowej,
studentom, a tak¿e odbiorcom
indywidualnym za poœrednic-
twem œrodków masowego
przekazu) kompleksowych
dzia³añ podejmowanych przez
rz¹d polski, agencje pañstwo-
we, a tak¿e kluczowe dla gos-
podarki firmy z wiêkszoœcio-
wym udzia³em skarbu pañstwa
w zakresie budowania nieza-
le¿noœci energetycznej,
bêd¹cej kluczowym warunkiem
tworzenia bezpieczeñstwa na-
rodowego. Dope³nieniem okre-
œlenia stanu obecnego bêdzie
prezentacja informacji o wielo-
letnich planach rozwojowych w
obszarze energetyki, stano-
wi¹c odpowiedŸ na zapotrze-
bowanie spo³eczne. 

- Z wielu powodów jednym z
najpowa¿niejszych problemów,
z jakimi boryka siê nie tylko 
nasz kraj, ale praktycznie ca³a
Europa to kwestia bezpieczeñ-
stwa energetycznego i to
wszyscy wiemy - kontynuuje

Jaros³aw Porwich. -  Dlatego
celem przygotowywanych de-
bat jest wybór kierunku dal-
szych inwestycji energetycz-
nych. Wiadomo, ¿e instrumen-
tów na rynku jest wiele, ale my
musimy skoncentrowaæ siê na
tym, na co nas staæ, jak rów-
nie¿ na tym, co jest dla nas - w
tym dla Gorzowa - najkorzyst-
niejsze. Sk³adowych jest sporo
i o wszystkich tych elementach
bêdzie prowadzona dyskusja,
specjaliœci wyjaœni¹, w jaki spo-
sób nale¿y d¹¿yæ do dywersyfi-
kacji pozyskiwania Ÿróde³ ener-
gii, w jakie rozwi¹zania inwes-
towaæ - zauwa¿a.

Prezes Krzysztof Kielec
chcia³by zaœ, ¿eby majowe
spotkanie w FG sta³o siê trans-
ferem ju¿ dziœ znanej wiedzy,
stanowi¹cej podstawê do po-
dejmowania decyzji w procesie
transformacji. 

- Liczê, ¿e debata pobudzi
podmioty gospodarcze do dys-
kusji, myœlenia, a z czasem do
inicjatyw w zakresie budowy
nowej energetyki, czêsto opar-
tej o rozproszone Ÿród³a wy-
twarzania. Wiadomo, ¿e do ta-
kich dzia³añ potrzebna jest rea-
lizacja procesów poœrednich,
szczególnie przy projektowa-
niu, budowie czy adaptacji no-
wych instalacji. Zaanga¿owane
w te dzia³ania bêd¹ firmy pro-
jektowe, budowlane czy
znaj¹ce siê na oddzia³ywaniu
œrodowiskowym. Mówimy wiêc
o bardzo szerokim przekroju
firm, które dostan¹ szansê
uczestnictwa w transformacji
energetycznej - koñczy.

RB

Przed rokiem odbyło się I Forum Gospodarcze, za kilka dni czeka nas druga edycja
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Gorzów gospodarzem ważnego wydarzenia
Tegoroczna, druga edycja Forum Gospodarczego zosta³a zaplanowana na 11 maja i odbêdzie siê pod has³em ,,SILNA ENERGETYKA FILAREM
BEZPIECZEÑSTWA POLSKI’’. Patronat nad wydarzeniem przyj¹³ Prezes Rady Ministrów Mateusz Morawiecki.
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Zapotrzebowanie na grun-
towne wykszta³cenie w oma-
wianym zakresie potwier-
dzaj¹ stale pojawiaj¹ce siê
na rynku pracy oferty do-
tycz¹ce stanowisk manager-
skich czy koordynatorskich,
warunkowane kierunkowym
wykszta³ceniem. W odpowie-
dzi na tak zdefiniowane zapo-
trzebowanie Akademia im.
Jakuba z Parady¿a w Gorzo-
wie Wielkopolskim zasila
kadrowo rynek pracy, po-
przez odpowiedni dobór tre-
œci programowych w ramach
kierunków studiów realizowa-
nych na Wydziale Ekono-
micznym, by przygotowanie
absolwentów uczelni do
pe³nienia ról zawodowych
by³o jak najwy¿sze. Odpowie-
dzi¹ Wydzia³u Ekonomiczne-
go Akademii im. Jakuba z
Parady¿a w Gorzowie Wiel-
kopolskim na obserwowane
zapotrzebowanie otoczenia
spo³eczno-gospodarczego
Uczelni w przedmiotowym
zakresie jest nadto organiza-
cja Konkursu Wiedzy o
przedsiêbiorczoœci zoriento-
wanego na promocjê tego
nurtu wiedzy wœród uczniów
szkó³ œrednich w celu zainte-
resowania dalsz¹ edukacj¹ w
ramach kierunków umo¿li-
wiaj¹cych przysz³e
anga¿owanie w dzia³alnoœæ
gospodarcz¹ i profesjonalne
pe³nienie ról zawodowych.

Konkurs wiedzy „Przedsi-
êbiorczoœæ” skierowany jest
do uczniów szkó³ ponadpod-
stawowych o zasiêgu krajo-
wym, pod honorowym patro-
natem JM Rektor Akademii
im. Jakuba z Parady¿a w Go-
rzowie Wielkopolskim prof.
El¿biety Skorupskiej-Ra-
czyñskiej. Przedsiêwziêcie
realizowane jest cyklicznie od
wielu lat. W roku akademic-
kim 2022/2023 odby³a siê XII
edycja tego Konkursu, do któ-
rego przyst¹pi³o kilkuset
uczniów z kilkudziesiêciu
szkó³ œrednich z Gorzowa
Wielkopolskiego i regionu, w
tym m.in. z Konina, Rzepina,
Sulêcina, Kostrzyna nad
Odr¹, Choszczna, Krzy¿a,
Nowej Soli, Pniew, S³ubic,
Strzelec Krajeñskich, Szpro-
tawy i ¯agania. 

Pierwszy etap konkursu
przeprowadzono w szko³ach
ponadpodstawowych w grud-
niu 2022 roku. Przedmiotem
zmagañ by³ test z pytaniami
jednokrotnego wyboru. Fi-

na³owy etap ustalono na
dzieñ 18 kwietnia b.r. w Aka-
demii im. Jakuba z Parady¿a
w Gorzowie Wielkopolskim,
przy ul. Fryderyka Chopina
52, do którego zakwalifiko-
wa³o siê jedynie 30 finalistów,
którzy zmierzyli siê z 25
z³o¿onymi zagadnieniami,
dotykaj¹cymi zró¿nicowa-
nych w¹tków z obszaru
przedsiêbiorczoœci. 

Problematyka konkursu jest
niezwykle szeroka i nie-
zmiennie od lat odnosi siê
ona do nastêpuj¹cych obsza-
rów:

I. Cz³owiek przedsi-
êbiorczy. Cechy przedsiêbior-
cy. Asertywnoœæ. Podejmo-
wanie decyzji. Komunikacja
werbalna i niewerbalna.

II. Rynek, cechy i funk-
cje. Czynniki wytwórcze. Po-
jêcie, elementy, warunki
sprawnego funkcjonowania i
funkcje rynku. Popyt, poda¿,
równowaga rynkowa. Rodza-
je nierównowagi. Obieg

okrê¿ny produktu i dochodu,
transformacja gospodarki
polskiej.

III. Instytucje rynkowe.
Pojêcie, geneza funkcje pie-
ni¹dza. Bank centralny i ban-
ki komercyjne. Gie³da i insty-
tucje ubezpieczeniowe. For-
my inwestowania kapita³u.

Papiery wartoœciowe. System
emerytalny i fundusze emery-
talne.

IV. Pañstwo i gospo-
darka. Funkcje pañstwa,
mierniki wzrostu gospodar-
czego. Bud¿et pañstwa. Poli-
tyka pieniê¿na. Inflacja. Cykl
koniunkturalny i kurs waluto-
wy. Globalizacja. 

V. Przedsiêbiorstwo.
Otoczenie przedsiêbiorstwa.
Cele dzia³alnoœci firmy. Biz-
nes plan. Formy organizacyj-
no-prawne przedsiêbiorstw.
Rejestracja przedsiêbiorstwa.
Zasady pracy zespo³owej.
Konflikty w organizacji. Etyka
w biznesie.

VI. Rynek pracy. Po-
jêcie, rodzaje, mierniki bez-
robocia. Aktywne metody
poszukiwania pracy. Formy
zatrudnienia. Dokumenty
aplikacyjne i rozmowa kwali-
fikacyjna. Wynagrodzenie z
tytu³u pracy. Prawa i obo-
wi¹zki pracownika i praco-
dawcy.

Maj¹c na uwadze
powy¿sze, ju¿ samo zaintere-
sowanie uczniów szkó³ po-
nadpodstawowych Konkur-
sem Wiedzy o tak obszernej
problematyce zas³uguje na
uznanie. Zwraca przy tym
uwagê fakt dobrego poziomu
wiedzy finalistów. 

Zagadnienia konkursowe
dla dwóch rund wydarzenia
zosta³y opracowane i spraw-
dzone przez Komisjê Konkur-
su sk³adaj¹c¹ siê pracowni-
ków naukowo-dydaktycznych
Wydzia³u Ekonomicznego
AJP w Gorzowie Wielkopol-
skim. 

Laureatami tegorocznej
edycji konkursu zostali
uczniowie Zespołu Szkół im.
Marii Skłodowskiej-Curie z
Kostrzyna nad Odrą, Ze-
społu Szkół Górniczo-Ener-
getycznych im. Stanisława
Staszica w Koninie oraz Li-
ceum Ogólnokształcącego
im. Stanisława Staszica z
Rzepina.

Szerzenie wiedzy ekono-
micznej i promocja postaw
przedsiêbiorczych wœród
m³odzie¿y to podstawowe
cele Konkursu Wiedzy
Przedsiêbiorczoœæ. Oce-
niaj¹c frekwencjê uczestnict-
wa w poszczególnych cy-
klach przedmiotowego wy-
darzenia i dobry poziom
wiedzy prezentowany przez
uczestników Konkursu, Or-
ganizatorzy z pasj¹ i zaan-
ga¿owaniem realizuj¹ wy-
zwania zwi¹zane z reali-
zacj¹ kolejnych edycji tak
wa¿nego przedsiêwziêcia.
Nale¿y przy tym wskazaæ na
wspó³organizatorów i spon-
sorów Konkursu Przedsi-
êbiorczoœæ - Gorzowski
Oœrodek Technologiczny,
Portal Informacyjny gorzow-
skie.pl oraz Przystañ Gorzo-
wianka, którzy wnieœli wk³ad
w realizacjê przedsiêwzi-
êcia. 

DR EWA CHOMAÆ-PIERZECKA 
WYDZIAŁ EKONOMICZNY AJP
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Zainteresowanie stale rośnie, podobnie
jak poziom wiedzy finalistów
Zawody zwi¹zane z profilem kszta³cenia w obszarze przedsiêbiorczoœci od lat utrzymuj¹ siê w polu zainteresowañ rozwijaj¹cego siê rynku pracy w
Polsce i regionie, st¹d kszta³cenie w tej dziedzinie od lat cieszy siê nies³abn¹c¹ popularnoœci¹. 

Szerzenie wiedzy ekonomicznej i
promocja postaw przedsiębiorczych
wśród młodzieży to podstawowe cele
Konkursu Wiedzy Przedsiębiorczość.

Więcej o tym co się dzieje w Akademii im. Jakuba z Paradyża przeczytasz na www.echogorzowa.pl
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- W niedawno zakoñczo-
nych rozgrywkach Energi
Basket Lidze Kobiet pro-
wadzony przez pana ze-
spó³ siêgn¹³ po ósmy w
historii klubu medal. Jest
to zarazem pañski ósmy
medal. Czy tegoroczny
br¹z ma dla pana jakieœ
szczególne znaczenie?

- Koszykówka jest w œwie-
cie bardzo popularn¹ dyscy-
plin¹, a poziom polskiej ligi
kobiecej jest naprawdê wy-
soki, poniewa¿ gra u nas
sporo dobrych zagranicz-
nych koszykarek. Dlatego
ka¿dy medal w takiej rywali-
zacji ma swoj¹ wartoœæ i na
ka¿dy trzeba ciê¿ko zapra-
cowaæ. 
- Od piêciu lat nie scho-
dzicie poni¿ej czwartego
miejsca. To chyba te¿ spo-
ry sukces?

- Warto w tym miejscu rze-
czywiœcie zwróciæ uwagê na
parê danych statystycznych,
które mo¿e nie ka¿dy zna.
Od wspomnianych piêciu se-
zonów jesteœmy jedynym ze-
spo³em stale graj¹cym w
strefie medalowej. W tym
czasie zdobyliœmy cztery
medale i raz byliœmy na
czwartym miejscu. Ale to nie
wszystko. Od chwili awansu
do najwy¿szej klasy rozgry-
wek nigdy nie spadliœmy z li-
gi i tylko raz nie awansowali-
œmy do play-off. Dziesiêæ ra-
zy byliœmy w strefie
medalowej. ¯adna z obec-
nych dru¿yn nie mo¿e po-

szczyciæ siê takimi wynikami.
Mówiê o tym, ¿eby zwróciæ
uwagê, ¿e jesteœmy klubem
bardzo stabilnym sportowo i
to chyba jest tym naszym
najwiêkszym sukcesem. 
- Czyli nie czuje pan nie-
dosytu, ¿e nie uda³o siê
powalczyæ o coœ wiêcej ni¿
trzecie miejsce?

- Czujê. Przez 95 procent
sezonu nie mieliœmy proble-
mów ze zdrowiem i nagle po
trzech zwyciêskich meczach
pierwszej fazie play-off ze
Œlêz¹ Wroc³aw zaczê³a nam
siê sypaæ dru¿yna, a po
pó³fina³owej walce z ze-
spo³em z Lublina okaza³o

siê, ¿e nie mamy praktycznie
zawodniczek zagranicznych.
Kiedy wracaliœmy z tego
przegranego pó³fina³u by³em
przybity, bo wiedzia³em, ¿e
pozosta³o nam zaledwie
szeœæ dni do pierwszego me-
czu o br¹z, a cztery kluczo-
we nasze koszykarki by³y w
tym momencie niezdolne do
gry. I szczerze nie
wierzy³em, ¿e prawie
wszystkie powróc¹. 
- Ale wróci³y.
- To by³ cud, ¿e zagra³y z

Zag³êbiem Sosnowiec i po
dwóch ciê¿kich spotkaniach
siêgnê³y po medal. Jestem z
nich naprawdê dumny.

Osobne podziêkowania na-
le¿¹ siê naszemu sztabowi
medycznemu. Do dzisiaj
twierdzê jednak, ¿e walkê o
fina³ nie przegraliœmy na par-
kiecie, ale przez urazy zdro-
wotne.
- Dodajmy, ¿e w Pucharze
Polski by³ srebrny medal, a
w europejskich pucharach
dru¿yna dotar³a do 1/8 fi-
na³u.

- I uwa¿amy to równie¿ za
pozytywne wyniki. Zrealizo-
waliœmy przedsezonowe ce-
le, ale zawsze chcia³oby siê
wiêcej. Szkoda, ¿e w pierw-
szym meczu o awans do
æwieræfina³u EuroCup z po-

wodu kontuzji nie zagra³a
nasza liderka Alanna Smith,
bo to wtedy rozstrzygnê³a siê
sprawa awansu na korzyœæ
rywalek. 
- By³ moment w trakcie
sezonu, ¿e pomyœla³ pan,
i¿ posiada dru¿ynê gotow¹
walczyæ o pierwszy w his-
torii klubu tytu³ mistrzyñ
Polski?

- W pierwszej fazie sezonu
dziewczyny wyci¹gnê³y kilka
spotkañ, w których wysoko
ju¿ przegrywa³y, ale potrafi³y
w samych koñcówkach prze-
chyliæ szalê zwyciêstwa na
nasz¹ korzyœæ. Tym samym
budowa³y swoj¹ si³ê men-
taln¹, pokaza³y jednoczeœnie
te¿ du¿y potencja³.  Maj¹c
wszystko pouk³adane nie
trzeba by³o niczego wiêc
zmieniaæ. Natomiast wie-
dzia³em, ¿e inne dru¿yny
bêd¹ to czyni³y. Takim
przyk³adem by³ Lublin, który
po s³abej pierwszej rundzie
wymieni³ cztery zawodniczki,
z czego trzy w pierwszej
pi¹tce. Po wyraŸnie przegra-
nych meczach w Polkowi-
cach i z t¹ sam¹ dru¿yn¹ w
finale Pucharu Polski, wszys-
cy wiedzieliœmy, ¿e zdecydo-
wanymi faworytkami do z³ota
s¹ polkowiczanki. My chcieliœ-
my awansowaæ do fina³u.
Czas pokaza³, ¿e ani my nie
zagraliœmy w finale, ani Pol-
kowice nie zdoby³y mistrzo-
stwa. Obie ekipy przegra³y ze
zdrowiem i Lublin to wyko-
rzysta³. Taki jest ten sport.

-  Niektórzy kibice twier-
dzili, ¿e jeszcze nigdy w
historii naszego klubu nie
mieliœmy tak dobrego ze-
spo³u, jak w tym sezonie.
Zgodzi siê pan?

- Na pewno by³ to zespó³,
który nie ustêpowa³ tej
dru¿ynie z 2010 roku, kiedy
tak¿e wygraliœmy rundê za-
sadnicz¹ i wywalczyliœmy
srebrny medal. Podobnie sil-
ny zespó³ mieliœmy w 2020
roku, gdzie mogliœmy siêgn¹æ
nawet po mistrzostwo Polski,
ale ze wzglêdu na pandemiê
rozgrywki zosta³y przerwane.
Mieliœmy parê ju¿ naprawdê
fajnych sk³adów.
- Wiadomo, ¿e z zawodni-
czek, które siêgnê³y po
br¹zowy medal wiêkszoœæ
odejdzie z Gorzowa i trze-
ba bêdzie szukaæ nowych.
Kiedy coœ bêdzie wiado-
mo, w jakim kierunku 
pójdzie budowa sk³adu na
nastêpny sezon?

- Najpierw musimy zbudo-
waæ bud¿et, co nie jest zada-
niem ³atwym, ale wa¿nym,
gdy¿ od lat s³yniemy na rynku
z odpowiedzialnoœci, nikomu
nigdy nie zalegamy z wyp³ata-
mi i ta odpowiedzialnoœæ jest
naszym znakiem rozpoznaw-
czym. Kiedy bêdziemy wie-
dzieli, jakimi dysponujemy
œrodkami, przymierzymy siê
do zbudowania zespo³u. Mam
nadziejê, ¿e w po³owie czerw-
ca bêdziemy wiedzieli na
czym dok³adnie stoimy. 
- Dziêkujê za rozmowê.

- Zrealizowaliśmy przedsezonowe cele - cieszy się trener Dariusz Maciejewski
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Dziesięć razy byliśmy w strefie medalowej
Z Dariuszem Maciejewskim, trenerem koszykarek Polskiej Strefy Inwestycji Enea Gorzów, rozmawia Robert Borowy

- W tym sezonie mo¿na
zauwa¿yæ, ¿e spisujesz siê
wyœmienicie w bramce.
Czy to efekt pewnych
zmian w treningu?

- Na pewno przez lata gra-
nia w pi³kê rêczn¹ ten plan
treningowy zmienia³ siê co ja-
kiœ czas. Jednak tym, co wy-
daje mi siê, ¿e na mnie dzia³a
najlepiej, jest po prostu regu-
larna ciê¿ka praca na trenin-
gach i szukanie wiedzy.
- W Stali nie ma trenera
bramkarzy. Czy taki facho-
wiec by sie przyda³?

- Wed³ug mnie na pewno
tak. Myœlê, ¿e im wiêcej spe-
cjalistów i wiêcej punktów wi-
dzenia na dan¹ sprawê, tym
lepiej. Oczywiœcie, jesteœmy
ju¿ na tyle doœwiadczonymi
zawodnikami, ¿e wiemy, co
na nas dzia³a najlepiej i jeste-
œmy sami w stanie taki tre-
ning przeprowadziæ na takim
samym poziomie. Jednak ko-
lejna osoba z innym punktem
widzenia by nie zaszkodzi³a.

- Mo¿na ciê czêsto zobaczyæ,
jak æwiczysz indywidualnie na
si³owni. Do czego przyczyniaj¹
siê takie treningi si³owe?

- Oprócz wiadomych ce-
lów si³owni, czyli zwiêk-
szenia si³y potrzebnej w
sporcie oraz prewencji

kontuzji, po prostu to lu-
biê, pozwala mi to siê od-
stresowaæ i nabraæ si³ na
kolejne treningi.

- W zwi¹zku z twoimi bar-
dzo dobrymi wystêpami li-
gowymi pojawi³a siê byæ
mo¿e oferta z klubu z
wy¿szej ligi?

- ¯adnej takiej oferty nie
dosta³em.
- Który polski bramkarz w
Superlidze jest w tej chwili
w najlepszej formie?

- Ciê¿kie pytanie, poniewa¿
mamy du¿o dobrych bram-
karzy na równym poziomie,
ale niewybijaj¹cych siê jakoœ
mocno. Postawiê na Marcela
Jastrzêbskiego. 
- Stal w tym roku nie liczy
siê w walce o pierwsz¹
trójkê. Jakie s¹ tego powo-
dy?

- W tym sezonie zabrak³o
tego czegoœ w koñców-
kach meczów. Du¿o stra-
conych tak punktów przy
tak wyrównanej lidze robi
swoje.
- Pracujesz na co dzieñ
czy poœwiêcasz wszystko
pi³ce rêcznej?

- Po skoñczeniu nauki sku-
pi³em siê tylko na pi³ce.
- W pi³ce no¿nej mówi
siê, ¿e bramkarz jest jak
wino - im starszy, tym lep-
szy, a czy w szczypiornia-
ku taki zwrot jest zasadny?

- Te¿ jestem tego zdania.
Dotyczy to jednak tych bram-
karzy, którzy nie opierali
swojego stylu tylko na szyb-
koœci, bo jak wiadomo spada
ona z wiekiem. Ca³a reszta z
powodzeniem mo¿e graæ po
40. roku ¿ycia, jeœli tylko wy-
starczy chêci.
- Który z zawodników
Stali ma w tej chwili poten-
cja³, aby z marszu graæ w
Superlidze?

- Ka¿dy z zawodników.
- Co byœ szczególnie chcia³
poprawiæ w swojej grze?

- Du¿o elementów, ale chy-
ba najbardziej chcia³bym
zrobiæ pe³ny szpagat jak
Jean-Claude Van Damme (z
uœmiechem).
- Dziêkujê za rozmowê.

Zrobić szpagat jak Van Damme 
Z Krzysztofem Nowickim, bramkarzem Stali Gorzów, rozmawia Przemys³aw Dygas

- Mamy dużo dobrych bramkarzy na równym poziomie - mówi Krzysztof Nowicki
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Najlepsi ¿u¿lowcy œwiata ru-
szyli w chwili, kiedy nasz mie-
siêcznik trafi³ ju¿ do druku, ale
bez wzglêdu na wyniki inau-
guracyjnej rundy rywalizacja i
tak na dobre dopiero bêdzie
siê rozkrêca³a. W tym sezonie
zaplanowano dziesiêæ rund,
drug¹ na po³owê maja w War-
szawie. W porównaniu do
ubieg³ego roku nast¹pi³a tylko
jedna zmiana lokalizacji. Nie
bêdzie turnieju we Wroc³awiu,
gdzie po szeœcioletniej prze-
rwie odbêdzie siê Dru¿ynowy
Puchar Œwiata. Zawodnicy
zaœ pojad¹ do Rygi, gdzie ju¿
kiedyœ mieli jechaæ, ale nie
pojechali ze wzglêdu na fatal-
ny stan toru i Grand Prix w
ekspresowym tempie prze-
niesiono wtedy do Daugav-
pils.

Jak co roku, pojawia siê py-
tanie, czy Bartosz Zmarzlik
wywalczy kolejny w karierze,
ju¿ czwarty z³oty medal? Dla
wielu jest zdecydowanym fa-
worytem, ale nie oznacza to,
¿e czeka go spacerek. W tym
sporcie tak ³atwo po sukcesy
siê nie siêga. Je¿eli wygra,
wtedy do³¹czyæ do trzech le-
gend maj¹cych po cztery ty-
tu³y, czyli Barry Briggsa,
Hansa Nielsena i Grega
Hancocka.

Kto mo¿e zagroziæ wycho-
wankowi Stali Gorzów, obec-
nie ju¿ zawodnikowi Motoru
Lublin w wywalczeniu czwar-
tej korony? W Grand Prix na-
dal nie bêdzie Rosjan, co
oznacza, ¿e ostatni pogrom-
ca Zmarzlika, czyli Artion
£aguta nie bêdzie móg³ po-

walczyæ o swoje drugie trofe-
um. Apetyt na z³oto od lat ma
te¿ Emil Sajfutdinow. Trzy-
krotny br¹zowy medalista IMŒ
nie spe³ni swojego marzenia.
Przynajmniej w tym roku.

W³adze œwiatowego ¿u¿la
nie sprecyzowa³y d³ugoœci za-
wieszenia rosyjskich zawod-
ników, ale w tym sezonie
klamka zapad³a i na pewno
ich nie ujrzymy w elitarnych
rozgrywkach. Którzy w tej sy-
tuacji zawodnicy mog¹ poku-
siæ siê o miejsce na podium
na zakoñczenie rozgrywek? 

Na pewno bardzo siln¹ na-
cj¹ bêd¹ nadal nasi reprezen-
tanci. Nie tylko maj¹cy apetyt
na wygran¹ Zmarzlik, ale
przede wszystkim marz¹cy
od… dziecka o tytule mistrza
œwiata Maciej Janowski.
Wroc³awianin do Grand Prix
ma wyj¹tkowego pecha. Ju¿
czterokrotnie plasowa³ siê na
czwartych miejscach na za-
koñczenie rywalizacji. Dopie-
ro przed rokiem uœmiechnê³o
siê do niego szczêœcie. Kiedy
przed ostatnim turniejem my-

œla³ o utrzymaniu siê w gronie
szeœciu najlepszych zawodni-
ków, na samym finiszu awan-
sowa³ na trzecie miejsce w
klasyfikacji koñcowej mist-
rzostw. Pozbawiony wiêc ju¿
tego stresu walki o sam me-
dal mo¿e teraz skupiæ siê tyl-
ko na walce o mistrzostwo.
Wroc³awianin jest bardzo do-
œwiadczonym zawodnikiem i
kto wie, czy to z nim Zmarzlik
nie bêdzie mia³ najwiêcej pro-
blemów. Polskich kibiców ta-
ka rywalizacja bêdzie tylko
cieszy³a.

Ciekawi równie¿ jesteœmy
postawy by³ego wicemistrza
œwiata z 2017 roku Patryka
Dudka. Wychowanek Faluba-
zu Zielona Góra, od dwóch
sezonów je¿d¿¹cy w Apato-
rze Toruñ, powróci³ do cyklu w
2022 roku po rocznej prze-
rwie. Odpoczynek doda³ mu
dodatkowej energii do sku-
tecznej jazdy, do ostatniej
chwili walczy³ o medal, ale
ostatecznie… nie utrzyma³
siê w cyklu, gdy¿ po Grand
Prix w Toruniu spad³ na
siódm¹ pozycjê ze strat¹ za-
ledwie jednego punktu do
czwartego miejsca i czterech
do br¹zowego medalu. Dosta³
jednak dzik¹ kartê i dalej
mo¿e walczyæ z najlepszymi.

Po trzech uczestników w
rozgrywkach maj¹ tak¿e Au-
stralia, Wielka Brytania oraz
Dania. W przypadku ,,Kangu-
rów’’ najwiêcej do powiedze-
nia w walce o najwy¿sz¹ lo-
katê powinien mieæ mistrz
œwiata sprzed szeœciu lat Ja-
son Doyle. Choæ trzeba
zwróciæ uwagê, ¿e o ile w li-
dze polskiej jeŸdzi on naj-
czêœciej bardzo dobrze, o tyle
w Grand Prix w ostatnich se-
zonach nie b³yszcza³. By³ nie-
równy, tylko szeœæ razy w tym
okresie stan¹³ na podium po-
szczególnych turniejów, ¿ad-
nego z nich nie wygrywaj¹c.
Ciekawe, czy w tym roku
znajdzie w sobie odpowiedni¹
motywacjê. 

Dwaj nastêpni to 27-latko-
wie Max Fricke i Jack Hol-

der. Obaj maj¹ sporo talentu,
ale czas leci, a jeszcze chyba
nie dojrzeli do walki o wysokie
miejsca. Ten pierwszy ma ju¿
trochê doœwiadczenia jazdy w
Grand Prix, zaliczy³ 26 wy-
stêpów, dwukrotnie wygrywa³,
raz w Toruniu i raz w Warsza-
wie, ale to wci¹¿ za ma³o,
¿eby zaliczyæ go do grona fa-
worytów. Dla m³odszego z
braci Holderów jazda w
Grand Prix to wci¹¿ nowoœæ,
choæ mia³ ju¿ okazjê trzyna-
stokrotnie pokazaæ siê na to-
rze. Najlepiej posz³o mu w
Cardiff w zesz³ym roku, gdzie
by³ pi¹ty.

Je¿eli chodzi o Brytyjczy-
ków, to tutaj g³ówn¹ postaci¹
jest trzykrotny mistrz œwiata
Tai Woffinden. Jego naj-
wiêksz¹ zalet¹ jest doœwiad-
czenie i je¿eli tylko wszystko
mu zagra, jak sobie zaplanu-
je, to jest w stanie ponownie
w³¹czyæ siê do walki o medal.
Od 2013 roku praktycznie co
roku zdobywa medal albo jest
bliski tego wyniku. W przy-
padku 25-letniego Roberta
Lamberta i rok m³odszego
Daniela Bewley mo¿na
w³aœciwie to samo napisaæ,
co przy dwóch m³odszych Au-
stralijczykach. Bardziej do-
œwiadczony jest Lambert, ma
za sob¹ 31 wystêpów w
Grand Prix, dwukrotnie w ze-
sz³ym roku stan¹³ na podium,
do ostatniego turnieju walczy³
o medal, przegra³ go o trzy
punkty. Podobnie Bewley, któ-
remu do trzeciego miejsca w
klasyfikacji generalnej do
br¹zu zabrak³o czterech
punktów. W zesz³orocznych
turniejach a¿ dwukrotnie wy-
grywa³ na torach w Cardiff i
we Wroc³awiu. S³absza ko-
ñcówka sezonu spowodo-
wa³a, ¿e nie stan¹³ na podium
na zakoñczenie rywalizacji.  

Du¿o do powiedzenia trady-
cyjnie mog¹ mieæ Duñczycy,
szczególnie wci¹¿ g³odny wy-
marzonego z³otego medalu
Leon Madsen. 35-latek po
wywalczeniu wicemistrzostwa
œwiata w 2019 roku i w

ubieg³ym ca³y czas zapowia-
da walkê o ten najcenniejszy
laur. Niektórzy wskazuj¹, ¿e
szybciej od niego mistrzostwo
mo¿e trafiæ do jego rodaka,
Mikkela Michelsena. Zawod-
nik je¿d¿¹cy od tego sezonu
w czêstochowskim W³óknia-
rzu ma smyka³kê do ¿u¿la, z
roku na rok prezentuje siê co-
raz bardziej dojrzale i kto wie,
czy nie nadchodzi jego czas.
Jego rówieœnik (obaj maj¹ po
29 lat) Anders Thomsen
chyba wolniej dojrzewa spor-
towo od rodaka, a do tego w
ubieg³orocznym Grand Prix
Challenge dozna³ paskudnej
kontuzji wielokrotnego z³ama-
nia nogi i wci¹¿ nie wiadomo,
jaki to bêdzie dla niego sezon
po okresie rekonwalescencji.
A w Grand Prix trzeba byæ
przygotowany do walki na
110 procent. Tutaj ka¿da
s³aboœæ zostanie natychmiast
wykorzystana przez rywali.  

W gronie sta³ych uczestni-
ków mamy jeszcze dwie
gwiazdy œwiatowego ¿u¿la.
Fredrik Lindgren od kilku se-
zonów walczy o z³oto, ale na
razie musia³ zadowoliæ siê
dwoma br¹zowymi medalami
w latach 2018 i 2020. W ze-
sz³ym roku przegra³ medal o
trzy punkty. Zastanawia bar-
dzo natomiast Martin Vacu-
lik, zawodnik przez wielu
uwa¿any za ¿u¿lowca o
ogromnych mo¿liwoœciach,
ale nie radz¹cego sobie w
Grand Prix. W najlepszym
swoim sezonie, przed cztere-
ma laty by³ pi¹ty w koñcowej
klasyfikacji. Czy w tym sezo-
nie bêdzie lepiej? Zobaczy-
my…

Stawkê uzupe³nia jedyny
debiutant w cyklu, Kim Nil-
sson. Szwed sprawi³ du¿¹
niespodziankê w Glasgow,
gdzie w sierpniu zesz³ego ro-
ku wygra³ Grand Prix Chal-
lenge. 33-latek to trzykrotny
medalista Dru¿ynowych
Mistrzostw Œwiata Juniorów
(srebrny i 2 br¹zowe), piêæ
razy otrzymywa³ dzik¹ kartê
na starty w pojedynczych

rundach Grand Prix w Szwe-
cji. Nigdy jednak nie b³ysn¹³ i
trudno przypuszczaæ, ¿eby
poradzi³ sobie w tegorocz-
nym cyklu, ale wywalczy³
awans na torze i w pe³ni na-
le¿y mu siê start w tych roz-
grywkach.

24 czerwca Grand Prix za-
wita do Gorzowa. Dzieñ
wczeœniej na ,,Jancarzu’’ od-
bêdzie siê SGP-2, czyli jedna
z fina³owych rund Indywidual-
nych Mistrzostw Œwiata Ju-
niorów. 

ROBERT BOROWY
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Tegoroczni uczestnicy Grand Prix na wrocławskim torze
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Bartosz Zmarzlik celuje w czwarte złoto
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95. Bartosz Zmarzlik (Polska)
30. Leon Madsen (Dania)
71. Maciej Janowski (Polska)
66. Fredrik Lindgren (Szwecja)
505. Robert Lambert (Wielka
Brytania)
99. Daniel Bewley (Wielka Brytania)
692. Patryk Dudek (Polska)
108. Tai Woffinden (Wielka Brytania)
54. Martin Vaculik (S³owacja)
155. Mikkel Michelsen (Dania)
69. Jason Doyle (Australia)
105. Anders Thomsen (Dania)
233. Kim Nilsson (Szwecja)
25. Jack Holder (Australia)
46. Max Fricke (Australia)

1. Andrzej Lebiediew (£otwa)
2. Jan Kvech (Czechy)
3. Kai Huckenbeck (Niemcy)
4. Luke Becker (USA)
5. Dimitri Berge (Francja)
6. Timi Salonen (Finlandia)
7. Marko Lewiszyn (Ukraina)

29 kwietnia - Gorican (Chorwacja)
13 maja - Warszawa
3 czerwca - Praga (Czechy)
10 czerwca - Teterow (Niemcy)
24 czerwca - Gorzów 
15 lipca - Malilla (Szwecja)
12 sierpnia - Ryga (£otwa)
2 wrzeœnia - Cardiff (Wielka Brytania)
16 wrzeœnia - Vojens (Dania)
30 wrzeœnia - Toruñ

25 lipca - 1. pó³fina³
26 lipca - 2. pó³fina³
28 lipca - turniej bara¿owy
29 lipca - turniej fina³owy

2 czerwca - Praga
23 czerwca - Gorzów 
15 wrzeœnia - Vojens

Lista startowa SGP 2023:

Rezerwowi cyklu:

Terminarz cyklu 
Grand Prix 2023:

Terminarz DPŚ 2023 
we Wrocławiu:

Terminarz MŚJ 2023 
(SGP2):

Wychowanek Stali mierzy 
w czwarty tytuł
Podobnie jak przed rokiem rywalizacja o indywidualne mistrzostwo œwiata na ¿u¿lu wystartowa³a w chorwackim Gorican.
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